




3 اقتصادی
سه شنبه -بیست وششم مرداد ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4075

وام ۵۰ میلیونی کالا هم آمد!
 نه به آن زمانی که بانک ها حاضر به پرداخت وام های خرد نیستند و نه به آن که 
یکباره سقف این تسهیلات را تا شش برابر مصوبه شورای پول و اعتبار افزایش می دهند 
که در نمونه ای بارز اکنون وام هشت میلیونی کالا تا ۵۰ میلیون تومان هم قابلیت 

ارائه دارد! 
 به گزارش ایسنا، وام کالا از آن دسته وام های خردی است که جایگاه ویژه ای در 
بین بانک ها نداشته و چندان برای آنها به صرفه نیست. از سویی دیگر متقاضیان هم 
حتی اگر مایل به دریافت آن باشند شرایطی که از سوی شبکه بانکی برایشان تعیین 
شده، بیشتر موجب بی میلی آنها برای دریافت این تسهیلات می شود. این در حالی 
است که سال ها تسهیلات کالا در حد چهار میلیون تومان بود و بانک ها برای اعطای 
آن شرایط سختی تعریف می کردند؛ وجود یک تا دو ضامن، وثیقه، سودهای بالای ۲۷ 

تا ۲۸ درصدی و سپرده گیری.  
 سرانجام در اردیبهشت ماه ۱۳۹۴ و با مصوبه شورای پول و اعتبار سقف این تسهیلات 
تا هشت میلیون تومان افزایش یافت که در مدت گذشته فرایند پرداخت وام کالا بر 
اساس مصوبه پیش نرفت و به روال برخی وام های مصوب، بانک ها طبق آنچه خود 
تشخیص دادند، عمل کردند. به طوری که مراجعات اخیر به شعب نشان داد که ضوابط 
مشخصی برای پرداخت وام کالا به متقاضیان در شبکه بانکی وجود ندارد و در ارقام 

پرداختی، سود و شرایط دیگر متفاوت عمل می کنند.
یکی از بانک های بزرگ میزان تسهیلات کالای قابل پرداخت خود را ۵۰ میلیون 
تومان اعلام کرد! این تسهیلات با اقساط یک میلیون و۳۰۰ هزار تومانی و با سپرده 
حداقل پنج میلیونی برای چند ماه قابل پرداخت است. متقاضی البته باید پیش فاکتور 
خرید کالا را نیز به منظور دریافت این تسهیلات ارائه کند. رئیس شعبه می گوید که 
یک پیش فاکتور تهیه کنید و تسهیلات بگیرید. در مقابل شرایط نسبتا آسان این بانک 
برای وام ۵۰ میلیونی کالا، برخی دیگر از بانک ها اصلا این را پرداخت نمی کنند. برخی 
دیگر هم شرایط خاص  خود را دارند. یکی ۱۰ میلیون و دیگری تا ۱۴ میلیون تومان 
وام کالا دارد، اما با این شرط که باید تا ۲۵ درصد وام پرداختی به عنوان وثیقه در اختیار 
بانک باقی مانده و بعد از پرداخت اقساط که حدود پنج سال و با سود ۱۸ تا ۲۰ درصد 

هم طول می کشد، در اختیار گیرنده وام قرار می گیرد.
 این اقدام بانک ها برای وثیقه نگه داشتن بخشی از تسهیلات اعطایی، خود نوعی 
تخلف است چراکه آنها حق ندارند وام اعطایی را وثیقه کنند. اما به راحتی ۲۵ درصد 
منابع پرداختی به متقاضی را حداقل سه سالی نزد خود نگه داشته و در انتها که ارزش 
این پول در دوره زمانی سپرده شده نزول کرده و دیگر برای دریافت کننده وام از ارزش 
چندانی برخوردار نیست به وی تحویل می دهند. در این حالت سود ۱۸ یا ۲۰ درصدی 

که برای برگشت وام تعریف می کنند نیز بیشتر خواهد بود.
وام کالا تنها نمونه ای از تسهیلات بی سروسامان بانکهاست و بسیاری از وام های 
مصوب بانک مرکزی و یا شورای پول و اعتبار چنین وضعیتی داشته و فقط ضوابط 
تعریف شده برای آنها روی کاغذ باقی مانده و بانک ها بی توجه به آن و بر اساس صرفه 

خود، مشتریان را تحت فشار قرار می دهند.

گشایش های اقتصادی پدیدار شده پس از اجرای »برجام« و لغو 
تحریم ها، نگاه بنگاه های اقتصادی و سرمایه گذاران خارجی را به 
بازارهای ایران معطوف داشته است، از جمله در عرصه حمل و نقل 
هوایی هم اکنون چهار شرکت بزرگ هواپیماساز خارجی برای حضور 

در آسمان ایران در گردونه رقابت قرار گرفته اند. 
توافق هسته ای ایران و ۱+۵ و به دنبال آن لغو تحریم ها در سایه 
اجرای »برنامه جامع اقدام مشترک« )برجام(، گشایش های اقتصادی 
چشمگیری برای اقتصاد ایران که مدت ها در تنگنای تحریم های بین 

المللی بود، به همراه آورده است.
 یکی از بندهای روشن برجام، لغو ممنوعیت فروش هواپیما به 
ایران است که به دنبال اجرای آن، گفت وگوهای مسوولان و مدیران 
وزارت راه و شهرسازی ایران با شرکت های هواپیماساز خارجی برای 
خرید هواپیما و قطعات آن به شکلی جدی تر از قبل دنبال شد. در 
سفر رییس جمهوری و هیات دولت به اروپا در بهمن ماه پارسال، 
پیش نویس خرید ۱۱۸ فروند هواپیما از شرکت فرانسوی »ایرباس« 
به ارزش ۱۰.۵ میلیارد دلار به امضا رسید. به دنبال آن، شرکت 
هواپیماسازی آمریکایی »بویینگ« هم به منظور فروش تولیدهای 
خود با ایران مذاکره کرد. البته شرکت هایی مانند »امبرائر« برزیل و 
»بمباردیر« کانادا نیز برای ورود به بازار ایران ابزار تمایل کردند و گفت 

وگوهای اولیه بین ۲ طرف صورت گرفت.
با وجود استقبال شرکت های هواپیماسازی برای ورود به آسمان 
ایران، شماری از منتقدان توافق هسته ای در برابر خرید هواپیماهای 
نو برای ناوگان هوایی کشور ابراز مخالفت کردند. این در حالی است 
که خرید و ورود هواپیماهای نو به کشور کاهش خطرپذیری و سانحه 
های هوایی و نیز افزایش سفرهای هوایی را در پی خواهد داشت 
چراکه اکنون نیمی از ناوگان هوایی ایران به دلیلی فرسودگی یا 

نداشتن قطعات مورد نیاز زمین گیر شده است. 
از ۲66 فروند هواپیمای موجود در ناوگان هوایی کشورمان، ۱۵6 
فروند میانگین ۲۳ سال عمر دارند و از تمام هواپیماهای متعلق به 
شرکت های هواپیمایی تنها ۱۲ فروند آن محصول سال های پس 
از سال ۲۰۰۰ میلادی است. چالش های ناوگان هوایی کشورمان تا 
اندازه ای است که به عنوان نمونه شرکت هواپیمایی »ایران ایر« )هما( 
به عنوان شرکت هواپیمایی ملی ایران اکنون ۵۳ فروند هواپیما در 

اختیار دارد که از این تعداد، ۳۱ فروند غیرفعال اند.

فرسودگی ناوگان هوایی کشور، نه تنها خطرپذیری سفرهای هوایی 
را افزایش داده، بلکه افزایش هزینه های سوخت، نگهداری و تعمیرات 
ناوگان را نیز درپی داشته است. این شرایط نشان می دهد که ناوگان 
ایران به شدت نیازمند نوسازی است. در این میان، شرکت های 
هواپیماسازی از قرارداد تجاری با ایران سود خواهند برد چرا که معامله 
با ایران گردش مالی قابل توجهی را نصیب آنها می کند. همین منفعت 
مالی است که اکنون باعث رقابت تنگاتنگ شرکت های خارجی برای 

دستیابی به بازار ایران شده است. 
تاکنون نمایندگان ایرباس ۲ بار و نمایندگان شرکت هواپیمایی 

بویینگ یک بار به ایران آمده اند تا مذاکره درباره فروش هواپیما به 
ایران را به نتیجه برسانند اما در این میان، شاهد کارشکنی هایی 
در آمریکا بوده ایم.  در تازه ترین این کارشکنی ها، جمهوریخواهان 
آمریکایی که اکثریت کنگره را در اختیار دارند، طرح ممنوعیت شرکت 
بویینگ در فروش هواپیما به ایران را تصویب کردند. به گفته »ری 
کانر« مدیر اجرایی شرکت هواپیمایی بویینگ، اگر توافق بویینگ برای 
فروش هواپیماهای مسافربری به ایران در کنگره آمریکا ممنوع شود، 
سایر شرکت های آمریکایی که قطعات مورد نیاز رقیبان این شرکت را 

تامین می کنند نیز باید مشمول این ممنوعیت قرار بگیرند. 

در این ارتباط، قرار بود نخستین سری ایرباس های جدید در خرداد 
ماه امسال وارد ناوگان هوایی کشورمان شوند اما در تاریخ تازه ای که 
»عباس آخوندی« وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد، هواپیماهای جدید 
به شرط صدور مجوز »اوفک« )دفتر کنترل دارایی های وزارت خزانه 
داری آمریکا(، در ماه های پاییز به ناوگان شرکت های هواپیمایی 

خواهند پیوست. 
طبق گفته وزیر راه و شهرسازی، بازار هوایی ایران یک بازار ۸۰ 
میلیارد دلاری برای هواپیماسازان است و پس از برجام شرکت های 
متعددی برای فروش هواپیما به ایران اعلام آمادگی کرده اند و دست 

شرکت های هواپیمایی برای انتخاب گزینه های خارجی باز است.
همچنان که در زمینه صراحت بند مربوط به فروش هواپیما در 
برجام و کارشکنی تندروهای آمریکایی گفته شد، رای نمایندگان در 
کنگره آمریکا مبنی بر ممنوعیت فروش هواپیما به ایران سنگ بزرگی 
پیش روی شرکت هواپیمایی بویینگ افکنده است. در این پیوند، 
ادعای احتمال تغییر کاربری هواپیما از طرف ایران، مهمترین توجیه 
این اقدام بوده است. البته پیش از این، رییس جمهوری آمریکا از وتو 

کردن هر تصمیمی علیه برجام سخن گفته بود.
به دنبال این تصمیم قانونگذاران آمریکایی، وزارت راه و شهرسازی 
برای نوسازی صنعت هوایی کشور تنها به چند گزینه موجود اکتفا 
نکرد و چندی پیش با شرکت هواپیمایی »میتسوبیشی« ژاپن برای 
خرید ۲۵ فروند هواپیما به مذاکره پرداخت.  ایران هم اکنون، به طور 
همزمان با چهار شرکت هواپیماسازی بویینگ، ایرباس، میتسوبیشی 
و »ای تی آر« )ATR( ایتالیا در حال مذاکره است. در صورت به 
سرانجام نرسیدن هریک از مذاکره ها، ایران با شرکت دیگری به توافق 
خواهد رسید. البته وزیر راه و شهرسازی از نهایی شدن قرارداد خرید 

هواپیما از شرکت ایرباس در آینده ای نزدیک، خبر داده است.
صنعت هوایی ایران تا پایان موعد مقرر در سند چشم انداز ۱۴۰۴ 
به حدود ۵۰۰ فروند هواپیمای جدید نیاز دارد و همچنان که گفته 
شد، بازار هوایی ایران اکنون به مثابه یک بازار ۸۰ میلیارد دلاری برای 
شرکت های هواپیماسازی به شمار می رود. حضور نمایندگان شرکت 
های خارجی هواپیماساز از سراسر جهان در اجلاس هوانوردی ۲۰۱6 
ایران )در ابتدای بهمن ماه پارسال( از علاقه آنان برای ورود به بازار 
ایران حکایت داشت. با توجه به فضای کنونی و آنچه گفته شد، تعلل 
و تاخیر در نهایی ساختن قراردادها برابر با از دست دادن فرصت هایی 

غیرقابل جبران برای ابرهواپیماسازهای خارجی خواهد بود.

گشایش های اقتصادی پدیدار شده پس از اجرای »برجام« 

 هماوردی ابرهواپیماسازها بر سر حضور در آسمان ایران 

رئیس سندیکای تولیدکنندگان موتورسیکلت ایران خبر داد :

تولید موتورسیکلت کاربراتوری متوقف می شود 
رئیس سندیکای تولیدکنندگان موتورسیکلت ایران از افزایش ۲۰ تا ۲۵ درصدی قیمت 
موتورسیکلت در سال آینده خبر داد و گفت: افزودن قطعات جدید به موتورسیکلت ها 

هزینه حدود ۱۰۰ دلاری را به قیمت آن ها اضافه می کند. 
ابوالفضل حجازی با اشاره به مصوبه هیات دولت مبنی بر اینکه تمام موتورسیکلت های 
کاربراتوری باید به سیستم انژکتوری تبدیل بشود، اظهار کرد: موتورهایی که در کشور ما 
تولید می شود بیش از ۸۰ درصد ۱۲۵ تا ۱۵۰ سی سی هست و بازار چینی ها در ایران 
در این صنعت ۵۰۰ هزار دستگاه است.وی با اشاره به تلاش چینی ها پس از مصوبه هیات 
دولت برای توسعه فعالیت های خود در بازار ایران تصریح کرد: یکی از شرکت های معتبر در 
این زمینه وارد عمل شده و این شرکت توانست تأییدیه تست های مرتبط با این موتورها را 
دریافت کند.رئیس سندیکای تولیدکنندگان موتورسیکلت ایران خاطرنشان کرد: البته پس 
از این مصوبه چند شرکت شروع به ساخت قطعه کردند و یک شرکت هم نمونه هایی ارائه 
کرد که با حضور نمایندگان دستگاه های مرتبط و انجام آزمایش های مربوطه، این قطعه 
انژکتوری که قرار است روی موتورسیکلت نصب شود مورد تأیید قرار گرفت.وی با بیان اینکه 
شرکت تأیید شده حاضر است میزبان تیمی تخصصی از سازمان های مرتبط برای بازدید 
از امکانات و دستگاه های شرکت در چین باشد، تصریح کرد: با همکاری این شرکت چینی 
محصولات مطابق مصوبات دولت و سازمان حفاظت محیط زیست را تا پایان سال وارد 
بازار خواهیم کرد و از سال آینده موتورسیکلت های کاربراتوری تولید نخواهد شد.حجازی 
با تأکید بر اینکه صنعت گران موتورسیکلت همراه با سیاست های دولت، نظام، سازمان 
حفاظت محیط زیست و استاندارد هستند، تصریح کرد: به طور کامل تمام استانداردهای 
مرتبط با تولید موتورسیکلت در کشور را رعایت خواهیم کرد.وی با بیان اینکه از دولت 
خواسته شده از خرداد امسال تمام ثبت سفارش واردات موتورسیکلت های کاربراتوری 
را جلوگیری کند، افزود: تولید این موتورسیکلت ها نیز تا پایان سال باید متوقف شود و 
سال آینده تولید موتورسیکلت کاربراتوری نخواهیم داشت.رئیس سندیکای تولیدکنندگان 
موتورسیکلت ایران از افزایش ۲۰ تا ۲۵ درصدی قیمت موتورسیکلت در سال آینده خبر 
داد و افزود: افزودن قطعات جدید به موتورسیکلت ها هزینه حدود ۱۰۰ دلار به قیمت 

آن ها اضافه می کند.
وی با تأکید بر اینکه تغییرات کلی در سیستم موتورسیلکت خواهیم داشت، خاطرنشان 
کرد: انجمن صنعت موتورسیکلت کشور آمادگی دارد موتورهای فرسوده را بدون کمک 
دولت سالیانه بین ۲۰۰ تا ۵۰۰ هزار دستگاه از شهرهای بزرگ کشور جمع آوری کرده 
و با موتورسیکلت های انژکتوری جایگزین کند.حجازی با بیان اینکه تفاهم نامه ای  بین 
تولیدکنندگان و فروشندگان موتورسیکلت امضا خواهد شد که تعامل بین آن ها و فرهنگ 
سازی برای خرید موتورهای انژکتوری را افزایش می دهد، افزود: همچنین تفاهم نامه ایبا 
تولیدکننده قطعه انژکتوری در حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت در خصوص تولید این 
قطعه و حضور پرسنل فنی شرکت در ایران برای ارائه خدمات پس از فروش خواهیم داشت.

وی از آموزش تعمیرکاران برای ارائه خدمات پس از فروش موتورسیکلت های انژکتوری 
خبر داد و افزود: این تکنولوژی اشتغال زایی و نوآوری نیز در کشور خواهد بود.رئیس 
سندیکای تولیدکنندگان موتورسیکلت ایران با بیان اینکه ۵۰ درصد صنعت موتورسیکلت 
کشور در قم است، اذعان کرد: با وجود اشتغال زایی و شرایط مطلوب اقتصادی این صنعت؛ 
مسؤولان استان از آن غافل هستند.وی با بیان اینکه سالانه ۱۵۰ هزار دستگاه موتورسیکلت 
در قم تولید می شود، افزود: ۴۵۰ میلیارد تومان گردش مالی این صنعت در استان قم است 
که نباید مورد غفلت باشد.حجازی بیان کرد: ۲۱ کارخانه فعال در این صنعت در قم داشتیم 
که امروز کمتر از ۱۰ کارخانه فعال هستند و بیشتر آن ها در حال انتقال از قم هستند و این 
ظرفیت را به استان های دیگر منتقل می کنندوی با اشاره به حواشی مرتبط با موتورسیکلت 
در کشور خاطرنشان کرد: موتورسیکلت به خودی خود خطری ندارد و مسؤولان باید 
فضایی ایجاد کنند تا جوانان بتوانند شور و انرژی خود را در فضایی امن با موتورسیکلت 
تخلیه کنند.رئیس سندیکای تولیدکنندگان موتورسیکلت ایران با بیان اینکه در شهرها 
باید مسیر ویژه دوچرخه و موتور ایجاد شود، افزود: موتورهای تولیدی کشور استانداردهای 
لازم را دارند و در این زمینه هیچ گونه کوتاهی صورت نگرفته است خصوصاً در این سال ها 
گام های موثری در راستای بومی سازی این صنعت برداشته شده و در صدد توسعه این امر 

در راستای تحقق اقتصاد مقاومتی هستیم.

یک مسئول در سازمان توسعه تجارت عنوان کرد؛

ایران معبری امن برای تجارت جهانی است
مدیرکل دفتر توسعه صادرات خدمات سازمان توسعه تجارت ایران را معبری امن برای 
تجارت جهانی دانست و گفت: باید با بهره مندی از این مزیت در راستای توسعه پایدار 

حرکت کرد.
 محمود اسکندری گفت: ایران با توجه به موقعیت استراتژیک و ژئوپولوتیک خود از 
زمان های دور، معبری امن برای تجارت جهانی بوده است و در طول تاریخ با گسترش وسایل 
و شبکه های ارتباطی این نقش پر رنگ تر شده و پیدایش کشورهای نوظهور آسیای میانه که 

عمدتاً محصور در خشکی هستند، بر اهمیت این مسیر افزوده است.
مدیرکل دفتر توسعه صادرات خدمات سازمان توسعه تجارت ایران افزود: ایران به یکی 
از مهمترین و با صرفه ترین کشورها در مسیر کریدورهای شمال- جنوب و شرق- غرب 
مبدل شده که بهره مندی از این مزیت و حرکت در راستای  توسعه پایدار، با برنامه ریزی، 

سرمایه گذاری و توسعه زیرساخت ها ممکن است.
وی، برگزاری همایش تجاری سازی خدمات ترانزیت و حمل ونقل بین المللی را در راستای 
منویات مقام معظم رهبری و توجه ایشان به اقتصاد مقاومتی و نیز تمرکز دولت در برنامه 
ششم توسعه به صنعت حمل ونقل و حمایت های ویژه در بهبود زیرساخت ها عنوان کرد و 
گفت: این همایش فرصتی برای بررسی راهکارهای توسعه این صنعت برای فعالان اقتصادی، 

سازمان ها و نهادهای دولتی است.
 مدیرکل دفتر توسعه صادرات خدمات سازمان توسعه تجارت ایران با تاکید بر نقش کلیدی 
خدمات در فرایند تولید ثروت جهانی، بهره گیری از ظرفیت های نهفته کشور در این بخش 
را یک ضرورت دانست و تلاش برای ارایه راهکار در راستای کسب سهم واقعی از تجارت 

خدمات در حوزه ترانزیت و حمل ونقل را از اهداف اصلی برگزاری این همایش عنوان کرد.
اسکندری با اعلام این نکته که برگزاری همایش ترانزیت و حمل ونقل به عنوان نخستین 
برنامه از سلسله نشست های تخصصی تجاری سازی خدمات با رویکرد توسعه صادرات برگزار 
خواهد شد، گفت: بررسی نحوه و نوع حمایت از صادرکنندگان این خدمات و شیوه های 
جذب سرمایه گذاری خارجی برای توسعه بخش حمل ونقل از جمله محورهای مورد نظر 

برای ارایه در این نشست است.

 وزیر دادگستری گفت: ۵۰ میلیون حساب بانکی مخدوش و 
دارای هویت نامشخص در نظام بانکی وجود دارد. 

حجت  الاسلام مصطفی پورمحمدی وزیر دادگستری، در 
نهمین جلسه شورای مرجع ملی کنوانسیون مبارزه با فساد 
گفت: برای مبارزه هدفمند با فساد، می بایست در ابتدا از 

حالت بی نظمی موجود خارج شویم.
وی در این باره تاکید کرد: متاسفانه در حوزه مالی، با بی 
نظمی های زیادی از جمله فرارهای مالیاتی و گمرکی مواجه 

هستیم که این موضوعات بخش عمده حجم فساد در کشور 
را شامل می شوند.

وی خاطرنشان کرد: همزمان با چنین اقداماتی، می بایست 
اصلاحات درونی نیز صورت گرفته و به ضعفهای خود واقف 
باشیم؛ مبارزه موثر و درست با فساد این است که در مدارکارها 
و موضوعات مختلف، ریشه یابی کرده و زیرساختها را اصلاح 

کنیم.
پورمحمدی با بیان اینکه حدود ۵۰ میلیون حساب بانکی 

مخدوش و دارای هویت نامشخص در نظام بانکی وجود دارد 
گفت: چنین آماری نظام بانکی کشور را زیر سوال می برد و 
علاوه بر اینکه به اقتصاد کشور ضربه وارد می کند، چهره نا 

مطلوبی از شرایط درونی کشور بروز می دهد.
وی در بخش دیگری از سخنانش حرکت رو به پیشرفت در 
کشور را بسیار فزاینده و مطلوب ارزیابی و تصریح کرد: آمار 
سه ماهه نخست امسال، رشد خوبی را نشان می دهد که این 
نرخ رشد چهار و نیم درصدی در سه ماهه اول، نوید بخش 
رونق اقتصادی است و اطمینان داریم که این سیر صعودی 

ادامه پیدا می کند.
وزیر دادگستری گفت: بخشی از مراقبت های ضد فساد 
همچون مبارزه با پولشویی و جلوگیری از فرار مالیاتی و 
گمرکی وتصمیمات مثبت اقتصادی اتخاذ شده و در حال 
نشان دادن آثار خودش است؛ بدانیم که دولت هر گام مثبتی 

که بخواهد بردارد، مبارزه با فساد یکی از بالهای آن است.
در این جلسه مردعلی، دبیر مرجع ملی کنوانسیون مبارزه 
با فساد، ضمن تبیین اقدامات انجام شده در راستای تکمیل  
متحد،  ملل  سازمان  به  ارائه  برای  ارزیابی،  خود  فهرست 
از تشکیل دو کمیته تخصصی  استرداد اموال و دارایی و 
پیشگیری  در ذیل شورای مرجع ملی کنوانسیون مبارزه با 

فساد خبر داد.
وی با بیان اینکه نمایندگانی از همه دستگاه های ذیربط 
مصاحبه  انجام  از  دارند،  ها حضور  کمیته  این  در  کشور 
های تخصصی و عمیق با مدیران دستگاه های دولتی، به 
عنوان یکی دیگر از اقدامات این مرجع در تکمیل فهرست 

درخواستی سازمان ملل یاد کرد.
از  الفت، معاون پیشگیری  با حضور  این جلسه که  در 
وقوع جرم قوه قضاییه و دیگر نمایندگانی از وزارتخانه ها 
تکمیل  راهکارهای  شد،  تشکیل  دولتی  های  دستگاه  و 
فهرست خودارزیابی برای ارائه به سازمان ملل مورد بررسی 

قرار گرفت.

 رئیس اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی استان قم گفت:  صادرات استان در سال 
گذشته حدود ۲۰۰ میلیون دلار بوده است. 

ابوالفضل خاکی با اشاره به صادرات استان قم اظهار کرد: صادرات استان در سال گذشته در 
حدود ۲۰۰ میلیون دلار بوده است و کالاهای صادراتی استان قم بیشتر صنایع پلاستیک،  

مواد پتروشیمی،  فرش دستباف،  کفش و فرش ماشینی بوده است.
رئیس اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی استان قم ادامه داد:   فرش دستباف 
استان قم یک برند جهانی است،  اما این کالا بیشتر از استان های دیگر کشور به خصوص 
تهران صادر می شود و چون آمار صادرات این فرش ها در آمار صادرات قم درج نمی شود،  
آمار صادرات استان به درستی حجم صادرات قم را نشان نمی دهد. وی افزود:  مهمترین 
کشورهایی که صادرات استان قم به آنها صورت می گیرد،  کشورهای عراق و افغانستان 
هستند،  پس از آن دو کشور،  صادرکنندگان استان قم هم به کشورهای عربی حاشیه 
جنوبی خلیج فارس و کشورهای آسیای میانه صادرات زیادی داشته اند و در مجموع طی 
سال های اخیر ۳۰ کشور جهان خریدار کالاهای صادراتی استان قم بوده اند. خاکی با اشاره 
به رشد صادرات در سال جاری گفت:  ما در چهار ماه اول امسال نسبت به سال گذشته،  
افزایش صادرات را از استان قم شاهد بودیم. اگر مشکل تامین نقدینگی واحدهای تولیدی 
استان رفع بشود،  در 6 ماهه دوم سال شاهد رشد بیشتر صادرات استان قم خواهیم بود. 
رئیس اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی استان قم ادامه داد:  دولت اخیرا برنامه ای را 
برای تامین نقدینگی مورد نیاز واحدهای تولیدی آغاز کرده و در این راستا سهمیه هایی را 
برای استان های مختلف در نظر گرفته که پرداخت این سهمیه ها به واحدهای تولیدی در 
کارگروه های استانی در حال بررسی است. وی افزود:  طی سال های اخیر شاهد ورود سرمایه 

گذاران به استان قم و ایجاد واحدهای بزرگی صنعتی در استان همچون کارخانه سیمان،  
پتروشیمی و پلاستیک بودیم،  به همین دلیل در چند سال اخیر سمت و سوی صادرات 
استان قم از کالاهای سنتی به سمت کالاهای صنعتی رفته است. خاکی با اشاره به صادرات 
صنعتی استان قم اظهار کرد: ۸۰ درصد صادرات استان،  کالاهای صنعتی است. در استان قم 
6 شهرک صنعتی داریم و دولت اخیرا به واحدهای صنعتی کمک کرده و تسهیلاتی را برای 
آنها ایجاد کرده تا واحدهای متوقف شده خودشان را دوباره راه اندازی کنند و تولید بیشتری 
داشته باشند. رئیس اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی استان قم ادامه داد:  ورود به 
بازارهای بزرگ در حوزه صادرات نیاز به دو مقوله دارد،  اول اینکه محصولات ما کیفیت 
بالایی داشته باشند،  دیگر اینکه قیمت تمام شده محصولات ما هم پایین باشد و اگر این دو 
شرط را رعایت کنیم، در صادرات موفق می شویم. وی افزود:  در مواردی کالاهایی که پیش 
از این از کشور چین به کشورهایی همچون افغانستان و عراق صادر می شد،  اکنون از ایران 
به این دو کشور منطقه صادر می شود. طی سال های اخیر به سوی سرمایه گذاری مشترک 
رفتیم و شرایطی را در استان قم فراهم کردیم تا سرمایه گذاران خارجی به این استان بیایند.

خاکی با اشاره به ظرفیت های استان قم در حوزه سرمایه گذاری اظهار کرد:  ظرفیت های 
خوبی در حوزه تامین مواد اولیه در استان قم وجود دارد تا سرمایه گذاران خارجی با فناوری 
خود به این استان بیایند و با بخش خصوصی استان قم سرمایه گذاری های مشترکی را در 
این استان ایجاد کنند. رئیس اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی استان قم ادامه داد:  
طی سال های اخیر چندین سرمایه گذاری مشترک بین ایران و چین را در استان قم شاهد 
بودیم. در شهریور ماه هم یک هیأت چینی به استان قم می آید تا با مسئولان دولتی و بخش 

خصوصی استان مذاکراتی را داشته باشد.

باتوجه به این که وضعیت بازار مسکن همچنان در سراشیبی 
رکود به سر می برد به عقیده یک کارشناس مسکن، شاید به 
زودی باحدود ۱۰ درصد افزایش قیمت در این صنعت مواجه 
شویم که این رویداد در نهایت باز هم به معنی خروج از حالت 

رکود در حوزه مسکن نیست.
سعید آگشته، کارشناس مسکن در گفت وگو با خبرنگار 
ایسنا ضمن تاکید بر اینکه وضعیت مسکن همچنان به نسبت 
چند ماه اخیر در رکود است اظهار داشت: علاوه بر وضعیت 
رکود اخیر در صنعت مسکن  بحث پیش بینی رکود پیش از 
انتخابات را خواهیم داشت که این مساله به رکود فعلی اضافه 
خواهد شد. وی افزود: موضوع مهمی که در حال حاضر از 
چشم کارشناسان دور مانده، این است که باید قدرت خرید و 
توان اقتصادی مردم اضافه شود. این در حالی است که موقعیت 
کشور نسبت به سه سال پیش از جهت میزان درآمد و سهمی 
که مردم برای خرید مسکن در نظر می گیرند، ۲۰ درصد 
کاهش پیدا کرده است. سعید آگشته در ادامه افزود: علاوه 
بر کاهش رتبه ۲۰ درصدی خرید مسکن در جهان، در حوزه 
اجاره مسکن هم این کاهش را شاهد بودیم. واین موضوع 
بیانگر این مطلب است که سیاست اقتصادی نتوانسته است به 
وضعیت مردم کمک کند. این کارشناس مسکن ضمن تاکید 
بر تغییر نکردن فعلی بخش رکود، بحث های مربوط به تورم، 
قدرت سرمایه گذاری، ارزش نرخ سرمایه و موضوعاتی از این 
دست در حوزه اقتصاد کلان را عامل شکل گیری ویترین رکود 
دانست ودر ادامه اظهار داشت:این موضوع خودش می تواند 

متاثر از جریانات سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و سیاست کلان 
باشد و تمامی این موارد دست به دست هم داده است تا امروز، 
وضعیت به اینجا برسد. این کارشناس مسکن و شهرسازی 
ضمن پیش بینی افزایش ۵ تا ۱۰ درصدی خرید و فروش در 
آینده تصریح کرد: باتوجه به این درصد افزایش باز هم انتظار 
خروج از رکود در حوزه مسکن را نداریم، حتی اگر این موضوع 
همراه با یک رشد ۱۰ درصدی باشد. آگشته در خصوص رابطه 
عرضه و تقاضای حوزه مسکن در این روزها بیان کرد: عرضه 
و تقاضا در دوره رکود مدل خودش را دارد و این موضوع با 
تقاضای واحدهای مسکونی کوچک با ارزش معاملاتی کم 
نمود پیدا می کند و طبیعتا با توجه به این شکل از تقاضا 
عرضه هم مطابق با تقاضا به صورت همان واحدهای مسکونی 
کوچک با ارزش معاملاتی کم خواهد بود. وی در ادامه امسال 
را با توجه به جمیع جهات سال پر رونق تری در حوزه خرید 
و فروش مسکن نسبت به سال  قبل دانست و در ادامه تاکید 
کرد که این رونق به معنی خروج از رکود و رونق بازار نیست. 
این کارشناس مسکن درپاسخ به سوال خبرنگار ایسنا مبنی 
بر اینکه با توجه به اینکه میزان افزایش قیمت فعلی کمتر از 
نرخ تورم است، آیا این موضوع می تواند به عنوان گران شدن 
مسکن مورد ارزیابی قرار گیرد؟ گفت: طبیعتا این به معنای 
گران شدن نیست به دلیل اینکه در هر موضوعی شاخصی 
به اسم تورم وجود دارد. در حال حاضر دولت شاخص تورم 
را ۹/۲ درصد اعلام کرده است در نتیجه با توجه به اینکه در 
کشور قیمت عرضه پایین تر از قیمت تورم است اما با افزایش 

قیمت مسکن در کشور مواجه نیستیم. آگشته در مورد تاثیر 
وام مسکن در تغییر وضعیت بازار خرید و فروش مسکن اظهار 
تقاضای مردم نسبت  داشت: همان رونق نسبی در حوزه 
به واحدهای مسکونی ارزان قیمت و کوچک متاثر از بحث 
وام هاست و طبیعتا این موضوع واحدهای بزرگ را در بر نمی 
گیرد اگر هم به واحدهای بزرگ تعلق گیرد دارای سهم اندکی 
است که این مساله تاثیری در بازار آن ها نمی گذارد و درنتیجه 
همان رونق احتمالی و پیش بینی شده به دلیل افزایش وام 
است. وی در خصوص اقدامات لازم جهت خروج از وضعیت 
کنونی بازار خاطرنشان کرد: این یک بحث جامع است که 
باید به صورت مفصل و مجزا در حوزه های اقتصادی، سیاسی، 
تغییر نگرش دولت وهمچنین تاثیر نظام بانکی مورد بررسی 
قرار گیرد. آگشته در ادامه در پاسخ به این سئوال که وام های 
مسکن اگر تا چه اندازه افزایش داشته باشد، می تواند به صنعت 
مسکن کمک کند و آن را از رکود فعلی خارج سازد؟ اظهار 
داشت: برای این اتفاق بحث تامین مالی یکی از شاخص هاست 
و حتی اگر صد درصد برای خرید یک خانه وام تعلق بگیرد 
باز هم وضعیت مسکن را تغییر نخواهد داد و این رویداد به 
فاکتورهای دیگری نیاز دارد که یک بخش آن به دولت باز می 
گردد و دلیل این بازگشت، گره خوردن بخش عمده صنعت 
با اقتصاد کلان دولتی است و اقتصاد کلان دولتی ما کاملا به 
نظرات دولتی و حاکمیتی متکی است. در نهایت تاشاخص 
های دیگر فراهم نشود انتظار خروج مسکن از طریق اعطای 

وام، نظر کارشناسی نیست.

وزیردادگستری مطرح کرد:

وجود ۵۰میلیون حساب بانکی باهویت نامشخص

رئیس اتاق بازرگانی استان قم خبر داد :

صادرات 2۰۰ میلیون دلاری استان قم به خارج از کشور

ترسیم آینده بازار کم رمق مسکن از دید کارشناسی

انتخابات ۹۶ به رکود بازار مسکن می افزاید

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,908,000یک مثقال طلا

1,133,000یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

11,090,000سکه بهار آزاد ی

11,100,000سکه امامی

5,590,000نیم سکه

2,900,000ربع  سکه

1,830,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 36,800,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,600,000 پژو 

SLX 405 30,600,000 پژو 

ELX 39,700,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,000,000 تند ر 

LX 33,000,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,100,000 سمند LX سال

EF7 29,900,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 
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جنجال تنها راه فرار از فراموشی در ورزش ایران

درخشش عابدینی در ریو فراموش می شود؟

مجتبی عابدینی سابریست تیم ملی شمیربازی ایران در المپیک ۲۰۱6 ریو با وجود اینکه 
نتوانست به مدال برسد اما شایستگی های خود را نشان داد. نمایش عابدینی مسئولان را مجاب 
کرد که بیش از این به ورزشکارانی به مانند او اهمیت دهند و درمیان هیاهوی دیگر ورزشکاران و 

اعتراض های مکرر، عابدینی ها را که بدون حاشیه و اعتراض کار می کنند را دریابند.
 قبل از آغاز پنجمین روز رقابت های المپیک ۲۰۱6 ریو امیدی برای حضور ایران در پایان در 

جدول مدالی وجود نداشت اما اتفاق های این روز به شکل دیگری رقم خورد.
مجتبی عابدینی در اسلحه سابر المپیک ۲۰۱6 ریو به مانند بسیاری از ورزشکاران ایران در 

المپیک برخلاف انتظارها ظاهر شد. حضور او اما با یک تفاوت آشکار با خیلی ها داشت.
کسی از عابدینی توقع نداشت که در این بازی ها چنین نمایشی از خود نشان دهد. او در 
دور اول برابر قهرمان اروپا و نایب قهرمان جهان قرار گرفت. برابر "یاگودکا" از اوکراین با نتیجه 
۱۵-۹ به پیروزی رسید تا به مانند المپیک لندن به جمع ۱6 نفر برتر راه پیدا کند.درخشش او 
در المپیک از دور یک هشتم آغاز شد جایی که برابر "گو" شمشیرباز کره جنوبی که قهرمانی 
المپیک ۲۰۱۲ لندن را در بخش تیمی اسلحه سابر در اختیار داشت به برتری ۱۵ بر ۱۲ رسید. 
اوحدود ۱۲ سال بود که برابر هیچ شمشیربازی در آسیا شکست نخورده بود.عابدینی از این 
مسابقه به عنوان سخت ترین بازی زندگی اش سخن گفت و او از این سختی سربلند بیرون آمد. 
با این پیروزی عابدینی برای نخستین بار در تاریخ شمشیربازی ایران به جمع هشت نفر برتر 
المپیک صعود کرد.حریف بعدی ورزشکاری از مهد شمشیربازی جهان بود. "وینسنت آنستت" 
از فرانسه  سومین شمشیربازی بود که عابدینی او را از زیر تیغ گذراند. ۱۵ بر ۱۳ نتیجه این 
بازی بود که به نفع عابدینی رقم خورد.بعد از این پیروزی مدال در انتظار این شمشیرباز بود. 
جدال با "داریل هامر" از آمریکا برای فینالیست شدن خوان سختی بود.این صعود تا اندازه ای 
برای مسئولان ایران مهم بود که رییس کمیته ملی المپیک در زمان رقابت او پیامی را ارسال 
کرد.دیدار هامر و عابدینی آغاز شد. شاید برای اولین بار مردم ایران تا نیمه های شب برای دیدن 
یک مسابقه شمشیربازی بیدار ماندند. بازی که نفسگیر پیش رفت اما در پایان تنها آه و افسوس 
ایرانی ها باقی ماند.بعد از باخت نزدیک ۱۵-۱۴ برابر حریف آمریکایی و مبارزه جانانه شمشیرباز 

ایران همه به روال معمول حرف هایی زدند که شاید نه تنها مردم بلکه عابدینی با آن نتوانستند 
آرام شوند. باخت نزدیک در نیمه نهایی با هیچ جمله ای مثل؛ این درخشش برابر طلا بود و یا 
هر چیز دیگر نمی توانست ناراحتی را از میان ببرد.زمان کم میان رقابت نیمه نهایی و رده بندی 
باعث شد عابدینی نتواند روحیه خود را بازیابی کند. او در برابر قهرمان المپیک ۲۰۱۲ لندن 
یعنی "کیم" قرار گرفت و بازی همیشگی خود را آغاز کرد و در نهایت ۱۵ بر ۸ برابر این حریف 
شکست خورد تا در یک قدمی  مدال متوقف شود.بعد از نمایش عابدینی برابر شمیرباز کره ای 
بسیاری به این نتیجه رسیدند که او هم شانس مدال است. این موضوع در بین مسئولان ایران 
نیز وجود داشت. شاید هیچ یک از مسئولان اصلی ورزش ایران به فکر مدال عابدینی نبودند.

وزارت ورزش و هم چنین کمیته ملی المپیک قبل از اعزام به ریو صحبت هایشان مبنی براین 
بود که مجتبی عابدینی شانس خوبی برای رسیدن به رده های بالای المپیک دارد. اما هیچ یک 
از آن ها از روی مدال عابدینی حساب نمی کردند. هرچند بعد از  درخشش او در چند مسابقه 
ابتدایی همه از عابدینی تمجید کردند و طوری برخورد کردند که گویی منتظر این نتیجه بودند.

رییس کمیته ملی المپیک هم در حین مسابقه او پیامی را به مناسبت پیروزی های او ارسال 
کرد. به نظر می رسید مسئولان هم خودشان توقع چنین نمایشی را نداشتند.عملکرد عابدینی 
در المپیک تنها یک اتفاق نبود او در یک سال گذشته به همراه علی پاکدامن نتایج خوبی را 
کسب کرده که نشان می دهد با برنامه پیش رفته اند. اما مشکل اینجاست که عابدینی به مانند 
برخی از ورزشکاران درمصاحبه و صحبت های خود دائم از مدال واهی که هیچ گاه به دست 
نمی آید سخن نگفت. عابدینی و برخی از ورزشکاران به مانند او ترجیح دادند به جای اینکه با 
مصاحبه هایشان مسئولان ناآگاه را قانع کنند، مدال بگیرند و کارشان را در میدان مسابقه انجام 
داد.عابدینی در مصاحبه های خود قبل از المپیک به این موضوع اشاره کرد که کم کاری نمی کند 
و با اینکه کار سخت است اما به مدال هم فکر می کند.این مصاحبه ها شاید برای مسئولان و 
کل ورزش ایران نا آشنا باشد چرا که ورزشکاران ما دائم از توقع های خود از فدراسیون ، وزارت 
ورزش و کمیته ملی المپیک صحبت می کنند و می خواهند به آن ها رسیدگی بیشتری صورت 
بگیرد. شیوه ای که به نظر تاثیرگذار و نتیجه بخش بوده است.مسئولان ورزش کشور باید بدانند 
که ورزشکارانی که به مانند عابدینی سخت کار می کنند، شایستگی این را دارند که بیشتر مورد 
توجه قرار بگیرند. ورزشکارانی که به فکر انجام وظیفه خود هستند و به جای اینکه به کمبود 
ها اشاره کنند و این موضوع را بهانه ای برای شکست بدانند، همواره بیشتر تلاش می کنند.همه 
متوجه شرایط شمشیربازی ایران هستند و می دانند که این رشته در تهران حتی یک سالن 
استاندارد ندارد. با این شرایط و بدون اینکه اعتراض و حتی اعتصابی صورت بگیرد عابدینی و 
ورزشکارانی به مانند او کار خودشان را انجام دادند.معاون امور قهرمانی و حرفه ای وزیر ورزش بعد 
از چهارمی عابدینی در المپیک اعلام کرد که او انتظارها را برآورده کرده است. صحبتی عجیب از 
معاون وزیر. چرا که همه می دانند عابدینی فراتر از انتظار ها بود تا جایی که باعث حیرت مسئولان 
هم شده بود و رییس کمیته ملی المپیک به خاطر درخشش او در میان مسابقه هایش پیامی را 
ارسال کرد.شوالیه، زورو و بسیاری از کلمه ها صفت هایی بود که به عابدینی نسبت داده شد اما 
او هیچ کدام از آن ها نیست. او مجتبی عابدینی ست که باید به اندازه شایستگی اش مورد توجه 
قرار بگیرد.هرچند ورزش ایران عادت کرده است ورزشکارانی را که بیشتر از بقیه اعتراض می 
کنند  سعی می کنند بیشتر در چشم باشند را مورد توجه قرار دهد.چندروزی بیشتر از درخشش 
عابدینی در المپیک نمی گذرد و هنوز صحبت از اوست اما مشخص نیست بعد از پایان هیاهو در 
ریو مسئولان و حتی مردم او را به یاد می آورند یا خیر؟ آیا به یاد می آورند ورزشکاری که شاید 
خیلی ها برای نخستین بار نامش را شنیده بودند در روزهای ناکامی ایران، مردم را به مدال امیدوار 
کرد و برابر تمام قهرمانان نامدار شمشیربازی جهان به تنهایی جنگید؟ و یا اینکه او هم فراموش 
می شود و ورزش ایران بازهم ثابت می کند که مدال و جنجال تنها راز برای فراموش نشدن است.

 مدافع راست تیم ملی از سیدجلال الگو می گیرد؟

تاثیر برانکو روی سرنوشت مشترک سه ملی پوش!

 رامین رضاییان با نظر باشگاه پرسپولیس و برانکو ایوانکوویچ مسیر بازگشتش به این 
تیم بسته شده است و البته این مساله باعث نشده تا او در اردوی تیم ملی از تمرکز روی 

این تیم خارج شود.
 رضاییان که بعد از فسخ قراردادش با ریزه اسپور امیدوار به بازگشت به ترکیب پرسپولیس 
بود، با ممانعت برانکو ایوانکوویچ مواجه شد تا اکنون به دنبال دیگر گزینه های خود باشد. 
مدافع راست تیم ملی که با عملکرد درخشان خود همچنان یکی از مهره های مورد اعتماد 
کارلوس کی روش محسوب می شود و به اردوی تیم ملی در ایتالیا نیز دعوت شده، در 
کنار دیگر بازیکنان این تیم و خصوصا کاپیتان این روزهای پرسپولیس خاطره گذشته و 

البته مشکلاتی که مانع از حضورش در جمع آنها شده را مرور می کند.
رضاییان که امیدوار بود در بازگشت از ترکیه او نیز موفق شود همچون مهدی طارمی 
رضایت برانکو ایوانکوویچ و پرسپولیس را برای بازگشت به این تیم جلب کند در نهایت 

ناکام ماند و اعلام شد با توجه به پر بودن لیست این تیم مجبور به جدایی است.
مدافع راست تیم ملی که اکنون تیم آینده اش را مشخص نکرده در اردوی تیم ملی 
رابطه گرمی با پرسپولیسی ها سابق دارد و همانطور که در این تصویر نیز مشخص است 
کاملا مورد توجه آنها قرار گرفته، خصوصا مهدی طارمی که سفری نافرجام با یکدیگر به 
ترکیه داشتند و بعد از دو هفته از ریزه اسپور خارج شد. شاید رضاییان در این اردو از طارمی 
شیوه بازگشت اش به پرسپولیس را جویا شده و اینکه چطور او موفق نشده برانکو را برای 

برگشت به لیست مجاب کند اما آقای گل این شرایط برایش فراهم شده است.
نکته دیگر این تصویر به ماجراهایی مشترک بین این سه بازیکن با برانکو ایوانکوویچ و 
باشگاه پرسپولیس است و سرنوشت خاصی را برای آنها رقم زده است. سیدجلال حسینی 
که در این فصل موفق شده بار دیگر به پرسپولیس بازگردد، در فصل گذشته و زمانی که 
از لیگ ستارگان قطر قصد بازگشت به ایران را داشت برای حضور در پرسپولیس دچار 
مشکلاتی شد و در نهایت مجبور شد راهی نفت تهران شود. در اینباره صحبت هایی زیادی 
مطرح بود که برانکو ایوانکوویچ این بازیکن را نمی خواهد و همین مساله راه او را به پیراهن 
زرد نفت تغییر داد. هر چند او در این فصل با ارایه بازی های موفق و در نهایت کسب عنوان 
برترین مدافع فصل موفق به بازگشت به پرسپولیس و همکاری با برانکو ایوانکوویچ شد و در 

چهار بازی اخیر این تیم نیز طبق آمار عملکرد موفقی ارائه داد.
مهدی طارمی نیز علیرغم کسب عنوان آقای گلی در فصل گذشته در مقطعی دچار 
اختلاف نظر با کادرفنی شد و در پایان فصل هم قصد حضور در لیگ اروپایی کرد و 
در نهایت مسیر به لیگ ترکیه و تیم ریزه اسپور افتاد. او البته بعد از مدتی از تصمیمی 
که گرفته بود منصرف شد و با حاشیه فراوان به ایران بازگشت و در گفتگو با مسوولان 
پرسپولیس و برانکو ایوانکوویچ با در نظر گرفتن بندهایی در قراردادش که از سوی باشگاه 
اعلام شده، توافق خود را برای تمدید قرارداد اعلام کرد و با عذرخواهی از هواداران به تیم 

بازگشت.
اما ماجرا برای رامین رضاییان کاملا متفاوت بود؛ مدافع شمالی پرسپولیس که در فصل 
گذشته با درخشش در ترکیب این تیم توانست نظر باشگاه ریزه اسپور را به خود جلب کند، 
راهی ترکیه شد. آن هم در شرایطی که پرسپولیسی ها مدعی بودند از مدت قراردادشان 
با این بازیکن باقی مانده است. او اما با فسخ قراردادش با سرخپوشان توانست با تیم 
ترکیه ای قرارداد امضا کند و در نهایت اما او نیز بعد از مدتی با توجه به اختلاف نظر با 
مسوولان و کادرفنی این تیم به ایران بازگشت. او در مذاکراتی که با مسوولان پرسپولیس 
داشت تا حدود زیادی توانسته بود به بازگشت به پرسپولیس نزدیک شود اما در نهایت 
برانکو ایوانکوویچ در اظهارنظری صریح اعلام کرد به این بازیکن نیاز ندارد تا تمام رویاهای 

رضاییان برباد برود.
سه بازیکن با وجه مشترک که برای بازگشت به پرسپولیس دچار مشکلاتی شده بودند 
و البته رضاییانی که شده است، این روزها در اردوی تیم ملی حضور دارند و تمرکز خود را 
روی موفقیت پیراهن آن قرار داده اند و باید دید کی روش از توانایی های آنها به چه صورت 
استفاده خواهد کرد؛ رضاییان در صورتی که تمرکز خود را روی فوتبالش در تیم مدنظرش 
بگذارد مسلما می تواند مانند سیدجلال حسینی با یک سال وقفه بازگشتی موفقیت آمیز 

به جمع تیمی که مدعی عشق به آن است داشته باشد.

دو قلوهای سرنوشت ساز کی روش در روسیه

کارلوس کی روش موفق شده با تغییراتی جالب توجه چهره تیم ملی را با دگرگونی 
جالبی مواجه کند و بازیکنان جوان و تاثیرگزاری به بدنه تیم ملی اضافه کند.

کارلوس کی روش در دومین تلاش خود برای رساندن تیم ملی ایران به جام جهانی 
بعد از حضور در برزیل، اینبار نسل جدیدی را به تیم ملی معرفی کرده است. بازیکنانی 
که مسلما با شرایط ویژه ای که در بازی های بین المللی داشته اند، از تجربه خوبی نیز 
برخوردار هستند و می توانند تاثیر خود را در تیم ملی بزرگسالان نیز در مسیر روسیه به 

نمایش بگذارند.
مهدی ترابی که درخشش خود را از فصل پیش استارت زد و عنوان پدیده را نیز کسب 
کرد، بعد از درخشش در تیم المپیک ایران و حضوری تقریبا ثابت در تیم ملی بزرگسالان 
اکنون یکی از چهره های اصلی اردوی تیم ملی در ایتالیا محسوب می شود و کی روش 
اعتقاد ویژه ای به این وینگر تکنیکی دارد. احسان پهلوان دیگر چهره ای است که توانسته 
با درخشش در ترکیب ذوب آهن در لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا و همچنین المپیک 
ایران، به اردوی تیم ملی بزرگسالان نیز دعوت شد و اکنون امیدوار است توسط کی روش 

به بازی گرفته شود و جایی در ترکیب به خود اختصاص دهد.
این دو بازیکن که جزو ملی پوشان امید ایران نیز محسوب می شدند دوستی جالب 
توجهی با یکدیگر با توجه به شرایط سنی شان دارند و اغلب اوقات نیز در کنار یکدیگر 
حضور دارند و به همین منظور به دوقلوهای جدید تیم ملی معروف شده اند. باید دید این 
دوقلوهای جدید می توانند با عملکردشان تاثیری در صعود مجدد ایران به جام جهانی و 

اینبار به روسیه داشته باشند یا خیر.

فشار برای رضائیان از رُم تا تهران

این بازگشت چه ضررهایی دارد؟
فشار برای برگرداندن رضائیان به پرسپولیس با وجود سفر این بازیکن به رُم ادامه دارد؛ در 
حالیکه بازگرداندن وی با این شرایط هم برای بازیکن هم پستی بد است و هم برای برانکویی 

که اقتدارش می شکند.
باز و بسته شدن پرونده رامین رضائیان از تهران تا رم تنها یک عاقبت برای پرسپولیس 
دارد و آن این است که  اقتدار برانکویی را که به عنوان سرمربی تیم اعلام کرده به رامین 
رضائیان نیاز ندارد زیر سوال می برد.آخرین خبر این است که مهدی طارمی در اردوی تیم 
ملی در ایتالیا به رضائیان گفته برای عقد قرارداد با تیمی غیر از پرسپولیس اندکی صبر کند 
و عجله نکند. طارمی در حالی این حرف را گفته که برانکو در مصاحبه های مختلف هفت 
بار اعلام کرد به رضائیان نیازی ندارد و به این ترتیب قاعدتا باید این پرونده را بست اما نه 
طارمی، نه علی اکبر طاهری که با سازمان لیگ هم درافتاده و نه حتی هواداران این باشگاه 
قصد چنین کاری را ندارند.البته قرار نیست مربی یک تیم هر تصمیمی می خواهد بگیرد،. 
باشگاه های بزرگ دنیا چنین اجازه ای به  مربی خودشان نمی دهند ما با این وجود باید تاکید 
کرد زیر سئوال بردن اقتدار سرمربی در رسانه ها و میان عوام هم چندان جالب نیست و 
عمود خیمه گاه یک تیم را خم می کند.در مورد طارمی یک بار برانکو خم شد، حالا در مورد 
رضائیان هم او تحت فشار قرار دارد و بدتر از همه اینها آنکه حسین ماهینی مدافع راست 
پرسپولیس هم اصلا تمرکز پیدا نمی کند و در هر دقیقه و هر ساعت خبر جدیدی می شنود و 
به این ترتیب نمی تواند مسیر را درست طی کند.اتفاقا یکی از دلایلی که برانکو می خواهد این 
پرونده را ببندد همین ماهینی است. ایوانکوویچ می داند که اسم رضائیان که این روزها نا آماده 
هم هست و مدتی است با تیمی تمرین نکرده، روی شانه های ماهینی سنگینی می کند و 
پرسپولیس را از داشته های فعلی خود دور می کند. به هر حال از دیگران اصرار است و از برانکو 
انکار. باید دید پایان این ماجرا کجاست و آیا پرسپولیسی ها اجازه آرامش منهای رضائیان را 
به تیم می دهند یا اینکه اینبار هم برانکو کوتاه می آید؟ نکته مهم همینجاست که هیچ مربی 
بزرگی اینهمه  نظراتش را عوض نمی کند برانکو هم این را می داند که اگر این بار هم کوتاه 
بیاید و مثل طارمی جا برای رضائیان باز کند خیلی ها در مورد توانایی های غیر فنی او شک 

می کنند هرچند توانایی های فنی او قابل انکار نباشد.

 درباره سنگین بودن بدن ها در ابتدای فصل

کی خسته س؟ چرا خسته س؟
مانند سنوات گذشته هفته های ابتدایی لیگ برتر فوتبال ما با عدم شادابی تیمها و 

بازیکنان همراه بود.
بعضی از مربیان این مسئله را به علت فشارهای ناشی از بدنسازی در طی دوره پیش 
فصل عنوان می کنند و برخی معتقدند که تیمها برای هماهنگی بیشتر نیازمند زمان 
هستند. سوال اصلی اینجاست که آیا این شرایط طبیعی است؟ در لیگهای اروپایی نیز 
چنین وضعیتی دیده می شود؟ چرا لیگ ما هر ساله چنین شرایطی را تجربه می کند 

و چه راهکارهایی برای بهبود این وضعیت وجود دارد؟
 بحث اول: سنگین بودن بدنها

منظور از سنگین بودن بدنها این است که بازیکنان میزان دوندگی نسبتا مناسبی دارند 
اما بدنهای آنها خسته و کند می باشد. شاید بتوان برای هفته ی اول )و نهایتا تا هفته 
دوم( سنگین بودن بدنهای بازیکنان را به دلیل فشارهای پیش فصل قابل توجیه دانست 
اما پس از این مدت ادامه این روند هیچ منطق علمی و اصولی ندارد. تیمی که بخواهد 
۴ هفته با بدنهای سنگین وارد مسابقه شود قطعا نوع تمرینات آنها دارای اشکالات 
مهمی بوده است. اگر این روند ادامه دار باشد مشخصا فشار تمرینات تیمها بیش از حد 
بالاست و بازیکنان فرصت ریکاوری مناسب و انجام مسابقه در شرایط مطلوب را ندارند. 
در لیگهای گذشته این مسئله بسیار بغرنج بوده چرا که با وجود زمان استراحت کافی 
بین دو فصل )بیش از یک ماه( و زمان کافی برای آماده سازی پیش فصل )بیش از 
6 هفته( همچنان برخی از تیمها در هفته های ابتدایی از این مشکل رنج می برده اند. 
امسال با فشردگی مسابقات لیگ و تیم ملی زمان استراحت بین دو فصل )کمتر از یک 
ماه( و همینطور زمان در دسترس برای تمرینات پیش فصل )کمتر از 6 هفته( کاهش 
یافته بود. این مسئله مربیان را با چالش اساسی مواجه کرده بود و می توان برای هفته 
های اول از آنها پذیرفت که به علت زمان کم تیمهای آنها سرحال و شاداب نباشند اما 
ادامه این روند برای ۴ هفته به هیچ عنوان منطقی و علمی نیست. در لیگهای اروپایی 
نیز به علت همین فشردگی و زمان کم برای آماده سازی بسیاری از تیمها در هفته های 
ابتدایی ۱۰۰% آماده نیستند اما روند آماده شدن آنها برای ۴ هفته طول نمی کشد. 
در حقیقت تیمی که خستگی بازیکنان آنها به درازا می انجامد مربیانش در مدیریت 
خستگی که مبحثی مهم در فوتبال روز دنیاست ناتوان بوده اند. بهترین راهکارها برای 
تیمهای که آماده سازی پرفشاری در طی دوره پیش فصل سپری می کنند مدیریت 
خستگی در برنامه های تمرینی آنهاست. تیمی که بدنسازی پرفشاری را انجام داده و 
در روند تمرینات خود قبل از شروع فصل برنامه ریزی ویژه ای برای مدیریت خستگی 
مدنظر قرار نمی دهد قطعا این خستگی را با خود داخل مسابقات خواهد آورد و به 

راحتی هفته های اول لیگ را از دست خواهد داد.
 بحث دوم: افت بدنی  

منظور از افت بدنی کاهش قابل توجه عملکرد در میزان دوندگی بازیکنان بالاخص 
در نیمه دوم بازی می باشد. افت بدنی در هفته های ابتدایی برای تیمهایی که دوره 
پیش فصل داشته اند )و نه تیمهایی مثل صبا و نفت که دوران آماده سازی مناسبی 
نداشته اند( به این معنی است که تمرینات بدنسازی آنها در طی دوره پیش فصل 
دارای اشکالات اساسی بوده است. باز هم مانند مورد قبل تنها در یک الی دو هفته 
می توان چنین مسئله ای را آن هم به دلیل شرایط خاص فوتبالمان پذیرفت. اگر این 
افت بدنی )به خصوص در نیمه دوم( برای چندین هفته طول بکشد عملا آنها در طی 
دوران پیش فصل وقت خود را تلف کرده اند و فرقی با تیمهای که بدون آماده سازی 
وارد لیگ شده اند نداشته اند! در حقیقت در این وضعیت تمرینات پیش فصل نقایص 
قابل توجهی داشته و فشار بازی به بازی است که بدن بازیکنان را به شرایط ایده ال 
می رساند. این شرایط حتی ممکن است بدتر هم باشد. این وضعیت افت بدنی مداوم 
به علت فشار بیش از اندازه یا غیراصولی و آماده سازی نامناسب می تواند مشکوک 
به پدیده تندروی یا Overreaching )که یک مرحله پیش از سندرم خطرناک بیش 
تمرینی یا Overtraining است( باشد! بدون شک این مسئله عملکرد تیم را تحت تاثیر 
قرار خواهد داد. به علاوه اینکه این خستگی و افت مداوم خطر آسیب دیدگی بازیکنان 
را نیز افزایش می دهد و از این جهت نیز برای باشگاهها مضر است. به زبان ساده شاید 
برای سنگین بودن بدنها دلایل منطقی وجود داشته باشد اما برای افت بدنی ادامه دار 
پذیرفتنی نیست. چنین تیمهایی احتمالا در تمرینات پیش فصل خود برنامه ریزی 

مناسبی نداشته اند و بر روی فاکتورهای لازم و اساسی در فوتبال متمرکز نشده اند.
 بحث سوم: عدم هماهنگی

اما نکته ی قابل توجه اینکه شاداب نبودن تیمها فقط به مسائل جسمانی ارتباط 
ندارد. عدم ثبات و تغییرات زیاد تیمها در قالب کادر فنی و بازیکنان، عدم آشنایی کامل 
بازیکنان با تفکرات مربیان، عدم شناخت کافی مربیان از توانمندی های بازیکنان و... 
همگی از عواملی است که می تواند باعث عملکرد این چنینی شود. این مسئله بزرگترین 
عامل معقول و پذیرفتنی است که باعث می شود عملکرد تیمها در هفته های ابتدایی 
مطلوب و چشم نواز نباشد. کاملا منطقی و طبیعی است تیمی که تغییرات زیادی داشته 
برای عملکرد مطلوب نیازمند زمان است. این توقعی نابجاست، از تیمی که تغییرات 
متعددی داشته بخواهیم سریعا بهترین عملکرد خود را داشته باشد. متاسفانه این همه 
تغییرات گسترده و بی ثباتی در روند بازیکنان و مربیان ما مختص فوتبال ایران است. 
لازم است که آسیب شناسی دقیقی انجام شود و راهکارهای برون رفت از این موضوع 
دنبال شود. قطعا باید به مربیان از این جهت حق داد چرا که این مسئله برای آنها 
محدودیتی بزرگی ایجاد کرده و نیازمند زمان کافی هستند تا وضعیت موردنظر خود را 

برای تیمشان ایجاد کنند.
جمع بندی

هدف هر تیمی رساندن بازیکنان به سطح مطلوب در طی پیش فصل و حفظ آن 
در تمام طول فصل است. اساسا بدنسازی پیش فصل و حفظ عملکرد مطلوب در 
طی فصل هم می تواند به هم مرتبط باشد و هم نه! برای مثال بارسلونا در هفته های 
انتهایی فصل قبل به علل گوناگون دچار خستگی مزمن بازیکنان کلیدی اش شده 
بود. این عامل حتی باعث شد لیگ قهرمانان را از دست بدهد و در شرف از دست 

دادن قهرمانی لیگ هم بود.
 آیا این مسئله به بدنسازی پیش فصل آنها ارتباطی داشته است؟ قطعا خیر. برای 
تیمی که زمان کافی در دسترس داشته اینکه چند هفته ابتدایی لیگ را صرفا به 
دلیل مسائل جسمانی از دست بدهد امری منطقی نیست. اما عدم هماهنگی به علت 
تغییرات گوناگون که به آن اشاره شد مسئله ای است که مشکلی بزرگی برای مربیان 

ایجاد کرده است. 
با  خود  تیمهای  سازی  آماده  روند  در  مربیان  بپذیریم  و  باشیم  منصف  باید 
محدودیت های گوناگونی مواجه هستند. اما با وجود این محدودیت ها مربیان بایستی 
برای چالشهایی که با آنها مواجه هستند بهترین تصمیمات را بگیرند. اگرچه دست 
آنها برای عدم هماهنگی و تغییرات متعدد بسته است اما آنها می توانند در مدیریت 
خستگی تیمشان و همینطور آماده سازی تیمشان در طی پیش فصل تصمیمات 
بهتری داشته باشند. با این حال باید به مربیان زمان کافی داده شود تا شرایط مورد 
نظر خودشان را در تیمهایشان ایجاد کند اما یادمان نرود همین تصمیمات کوچک 
است که می تواند سرنوشت و نتیجه ی یک تیم را مشخص کند و شاید فرق بین 

یک مربی خوب و بد را...

کارلوس کی روش:

رقیب بزرگ ما کره جنوبی است
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران با بیان اینکه برگزاری کمپ 
در ایتالیا تنها گزینه تیم ملی بوده است، با اشاره به حریفان 
ایران در راه رسیدن به جام جهانی، گفت: کره جنوبی رقیب 

بزرگ ما محسوب می شود.
 کارلوس کی روش درباره برپایی اردوی تیم ملی در منطقه 
کاورچیانو ایتالیا اظهار کرد: این کمپ تنها گزینه ای بود که 
برای تیم ملی ایران مهیا بود. وقتی این فرصت برایمان ایجاد 
شد تا در مرکز تمرینی تیم ملی ایتالیا حضور داشته باشیم، 
واقعا جای خرسندی داشت. مطمئنا برپایی اردو در این مکان 
برای ما گزینه خوبی به حساب می آمد چرا که این مرکز هم 
تاریخ بزرگی دارد و هم این که بازیکنان بزرگی در گذشته در 
اینجا حضور داشته اند. او در پاسخ به این سوال که آیا برپایی 
این اردو کمی دیر نیست، گفت: نمی خواهم راجع به این 
مساله صحبت کنم و بعد از بازیهای رسمی تیم ملی درباره 
این مسائل صحبت خواهم کرد. اکنون می خواهم تمرکزم 
را بر روی آماده سازی بازیکنانم بگذارم. در گذشته فرصت 
را برای داشتن اردوهای آماده سازی خوب از دست دادیم و 
اکنون فقط می خواهم از فرصت به وجود آمده به نحو احسن 
برای آماده سازی بازیکنانم استفاده کنم. کی روش در پاسخ 
به این سوال که وضعیت تیم در حال حاضر چگونه است، 
گفت: خدا را شکر همه چیز خوب است. اکنون ۲۴ بازیکن 
در اردو حضور دارند و ما منتظر اضافه شدن اشکان دژاگه 
هستیم. همانطور که می دانید در این اردو بازیکنان ایرانی 
حاضر در اروپا را در اختیار نداریم اما در نگاه کلی شرایط 
خوب است. سرمربی تیم ملی ایران در پایان در پاسخ به 
سوال خبرنگار صداوسیما در رم درباره حریف اصلی ایران در 
رقابتهای انتخابی جام جهانی اظهار کرد: مطمئنا گروه سختی 

داریم. در بالاترین سطح، رقیب بزرگ ما کره جنوبی است و 
دیگر تیمها نظیر چین، ازبکستان، سوریه، قطر به همراه ایران 
این شانس را دارند که به جام جهانی صعود کنند. همه تیمها 

نقاط ضعف و قوت خودشان را دارند و تنها چیزی که تیمها 
را از هم متمایز می کند آماده سازی است که بتوانیم برای 

تیمها مهیا کنیم.

مرور آنچه بر مرد پرافتخار گذشت؛

آدرس اشتباهی که سوریان را به مسلخ برد
پرافتخارترین فرنگی کار ایران در حالی وداعی تلخ و ناباورانه را در 
المپیک ریو رقم زد که می توانست با تصمیمی فکورانه و منطقی، 
همان قهرمان دست نیافتنی و شکست ناپذیر دنیای کشتی باقی بماند.

حمید سوریان را می توان یکی از کشتی گیران تکرارنشدنی ایران 
و جهان خواند که از چندین جنبه جزو نوابغ کشتی است. آوازه او 
در سال ۲۰۰۵ در کشتی فرنگی جهان پیچید. زمانیکه در یکسال 
هم قهرمان آسیا شد و هم مقتدرانه توانست در دو رده جوانان و 
بزرگسالان به عنوان قهرمانی جهان دست یابد. افتخاری که معدود 

نوابغی در دنیای کشتی توانسته اند کسب کنند.
روند افتخارآفرینی این قهرمان ملی، سالها به طول انجامید و او را به 
ژنرال هفت ستاره کشتی فرنگی ایران بدل کرد. اما همین ستاره ای 
که سالها در آسمان کشتی جهان درخشید و جایگاه تثبیت شده و 
ماندگاری در تالار مشاهیر اتحادیه جهانی کشتی پیدا کرد، افول و 

خاموشی تلخی داشت.
زنگ خطر به صدا در آمده بود؛ اما...

سیر نزولی سوریان در رقابتهای جهانی ۲۰۱۵ لاس وگاس آغاز 
شد و با ناکامی های سریالی او در رقابتهای گزینشی المپیک در 
قزاقستان و مغولستان ادامه یافت. همان زمان که بسیاری از اهالی 
کشتی مستقیم و غیرمستقیم به او پیشنهاد کردند سودای کسب 
دومین طلای المپیک را از سر بیرون و همچون یک قهرمان همیشه 
جاودان از دنیای قهرمانی خداحافظی کند. هر چند که سوریان نیز 
در زمان قهر و غیبت محمد بنا در تیم ملی چنین نظری داشت و 
حتی مدتها تمرینات مداوم و منظمی نداشت، اما بازگشت بنا، انگیزه 
دوباره ای به او داد تا بماند و تاریخ ساز شود که ای کاش نمی ماند و با 
کوله باری از مدال و افتخار می رفت تا امروز با کابوس ریو دست و 

پنجه نرم نکند!
نابغه کشتی، قربانی مشاورانش شد

زمانی که سوریان در برزخ ماندن یا رفتن بود بسیاری از چهره های 
عنوان دار و شناخته شده کشتی بارها به او توصیه کردند به پیشنهاد 
بزرگان کشتی توجه نکند و همچنان در صحنه بماند. اطرافیان 
سوریان که اتفاقا برخی از آنها مسئولیت های مهمی در عرصه ورزش 

ایران دارند معتقد بودند او می تواند رکورد خود را به هشت مدال 
طلای جهان و المپیک ارتقاء دهد. اینجا بود که سوریان هم در 
دوراهی ماندن یا رفتن گرفتار شد و از بد ماجرا گزینه »ماندن« را 

انتخاب کرد.
نصیحت بزرگان بی فایده بود

سوریان بعد از ناکامی در کسب سهمیه المپیک در رقابتهای 
جهانی ۲۰۱۵ لاس وگاس با تاکید و ترغیب فراوان محمد بنا برای 
کسب سهمیه به رقابتهای گزینشی قزاقستان و مغولستان اعزام شد. 

رقابتهایی که دو شکست متوالی و سخت را به سوریان تحمیل کرد 
و نشان داد حمید آن حمید همیشگی برای درخشش در المپیک 
نیست. این دو شکست تا جایی برای این قهرمان بزرگ و عنوان دار 
تلخ و شوک آور بود که حتی بسیاری از موسپیدان و استخوان خُرد 
کرده های کشتی صراحتا به بنا اصرار کردند از اعزام سوریان به آخرین 
مرحله گزینشی خودداری کند و به جای او، سامان عبدولی جوان 
و باانگیزه را به ترکیه بفرستد. اما آقای خاص بی توجه به نظر بزرگان 
همچنان معتقد بود سوریان با چشمان و دستان بسته هم توانایی 

روی سکو رفتن را دارد، چراکه او یک کشتی گیر عادی و معمولی 
نیست.

به سوریان آدرس اشتباه دادند
در روزهایی که نابغه کشتی ایران برای رسیدن به المپیک ریو، 
تنها یک فرصت دیگر در رقابتهای گزینشی ترکیه داشت، برخی از 
مسئولان کشتی از احتمال خداحافظی رسمی و باشکوه او در حاشیه 
رقابتهای جام جهانی کشتی فرنگی در شیراز خبر دادند. گویا قرار بود 
به او پیشنهاد شود قید گزینشی و المپیک ریو را زده و طی مراسمی 
از دنیای قهرمانی خداحافظی کند، اما برخی مشاوران و اطرافیان او 
با اصرار فراوان سوریان را به جای شیراز و یک خداحافظی آبرومند 
و باعزت، روانه گزینشی ترکیه و سپس مسلخ المپیک کردند تا یک 
آدرس اشتباه، منجر به ضربه هولناکی به جایگاه و کارنامه زرین او 

شود.
آنچه مسلم است حمید سوریان همچنان به عنوان قهرمان بااخلاق 
و دست نیافتنی کشتی ایران در قلب و خاطر ما خواهد ماند. نابغه ای 
که سالها باعث شادی و غرور ملی میلیون ها ایرانی شد و مطمئنا از 
این پس نیز همچون نگین انگشتری ورزش ایران و جهان خواهد 

درخشید.
در خاتمه بد نیست نگاهی داشته باشیم به کارنامه طلایی و قابل 
احترام او که این روزها بیش از هر زمان دیگری نیاز به حمایت و 

همدلی دارد:
دارنده مدال طلای جوانان آسیا در سال ۲۰۰۵

دارنده مدال طلای جوانان جهان در سال ۲۰۰۵
دارنده مدال طلای بزرگسالان جهان در سال ۲۰۰۵

دارنده مدال طلای رقابتهای جهانی ۲۰۰6
دارنده مدال طلای رقابتهای جهانی ۲۰۰۷

دارنده مدال طلای آسیا در سال ۲۰۰۸
دارنده مدال طلای رقابتهای جهانی ۲۰۰۹
دارنده مدال طلای رقابتهای جهانی ۲۰۱۰

دارنده مدال طلای بازیهای المپیک لندن- ۲۰۱۲
دارنده مدال طلای رقابتهای جهانی ۲۰۱۴

درخواست منصوریان از افتخاری

 اضافه شدن یک مربی جدید به استقلال
سرمربی تیم فوتبال استقلال ظهر دیروز جلسه ای با سرپرست باشگاه برگزار کرد که درخواست 
برای داشتن یک زمین تمرین و اضافه شدن یک مربی جدید به استقلال از جمله صحبتهای 

مطرح شده در این جلسه بود.
 سیدرضا افتخاری سرپرست باشگاه استقلال ظهر دیروز میزبان علیرضا منصوریان بود و این 
دو حدود دو ساعت در مورد مشکلات استقلال به گفتگو پرداختند.محور اصلی صحبت های 
افتخاری و منصوریان عدم نتیجه گیری این تیم، اضافه شدن یک مربی به کادر فنی و مشکلات 
سخت افزاری بود. با توجه به عدم نتیجه گیری آبی پوشان در چهار دیدار ابتدایی فصل و کسب 
تنها دو امتیاز از چهار هفته، افتخاری جلسه ای را با منصوریان برگزار کرد تا دو طرف بتوانند 
در کنار یکدیگر و در یک فضای آرام مشکلات را حل کنند.سرپرست باشگاه ضمن حمایت 
مجدد از سرمربی آبی پوشان از منصوریان خواست تا با قدرت به کارش ادامه داده و اجازه ندهد 
مسائل حاشیه ای تمرکز تیم و دیگر اعضای کادر فنی را بر هم بزند.مهمترین بحث سرپرست 
و سرمربی آبی پوشان حضور یک دستیار قوی و با تجربه در کنار سرمربی تیم بود که قرار شد 

در این خصوص جلسه ای دیگر برگزار شده تا به این موضوع بیشتر پرداخته شود.در ادامه این 
جلسه منصوریان ضمن تشکر از حمایت سرپرست باشگاه به وی قول داد که در طول تعطیلات، 
تمرینات ویژه ای را در دستور کار قرار دهد تا استقلال بتواند با شروع مجدد لیگ نتایج قابل 
قبولی را کسب کرده که هم تیم به بالای جدول برسد و هم هواداران از نتایج به دست آمده 
راضی باشند.علیرضا منصوریان در ادامه صحبت هایش از افتخاری خواست تا وضعیت زمین 
تمرین آبی پوشان را به طور کامل مشخص کرده تا آنها هر روز جابجایی نداشته باشند و بتوانند 
در یک جای مشخص هر روز حضور پیدا کرده و تمریناتشان را انجام دهند.سرپرست باشگاه به 
منصوریان قول داد که هر چه زودتر این مشکل را برطرف کرده تا بازیکنان و کادر فنی هر روز 
دغدغه جابجایی محل تمرین را نداشته باشند. تیم فوتبال استقلال تهران تا پایان هفته چهارم 
لیگ شانزدهم تنها دو امتیاز کسب کرده که این آمار خوبی برای آبی پوشان نبوده و کادر فنی و 
بازیکنان نتوانستند رضایت هواداران شان را کسب کنند. همین مساله باعث شده تا هر روز شایعه 

برکناری منصوریان به گوش برسد.
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علمی و سلامت 

اختراع دستگاه ترسیم خطوط دوبعدی و پاسپارتو

دو تن از اعضای هیات علمی دانشگاه یزد موفق به 
اختراع دستگاه ترسیم خطوط دو بعدی و پاسپارتو شدند.

عضو هیات علمی دانشکده هنر و معماری دانشگاه یزد 
که با همکاری شهرام آقایی، عضو هیات علمی دانشکده 
برق و کامپیوتر دانشگاه موفق به این اختراع شده است 
در توضیح اهمیت این اختراع گفت: دو عنصر مهم در 
ترسیمات فنی و خلق آثار هنری دو بعدی کادر و پاسپارتو 
است که ترسیم این عناصر با استفاده از خط کش های 
معمولی، علاوه بر مشکل و زمان بر بودن ترسیم اغلب از 
دقت کافی برخوردار نبوده و با مشکلات احتمالی دیگری 
مواجه است.وی افزود: از جمله مشکلاتی که در ترسیم 

این خطوط با خط کش وجود دارد، قائم نبودن اضلاع 
ترسیمی نسبت به یکدیگر، بیرون زدگی خطوط در محل 
زوایا، عدم یکنواختی خطوط ترسیمی، نبود مرکزیت 
در کادر ترسیمی نسبت به سطح مورد نظر، یکنواخت 
نبودن زوایا و پهنای پاسپارتو و غیره که این مشکلات 
اغلب به دلیل کاهش دقت کار در اثر جابجایی چندین باره 
خط کش و یا ابزار ترسیم ایجاد می شود.این مخترع گفت: 
ارائه طرحی برای رفع این مشکلات و نقاط ضعف، قطعاً 
به افزایش کیفیت و جذابیت آثار هنری و طرح های فنی 
می انجامد.وی در خصوص این اختراع گفت: این اختراع به 
عنوان "ابزار حرفه ای برای ترسیم پیوسته کادر و پاسپارتو" 

در حقیقت خط کشی حرفه ای است که برای رفع ایرادات 
ذکر شده به کار می رود و می توان از آن در ترسیمات 
مختلف که از سطوح پایینی چون هنرستان تا مقاطع 

بالای دانشگاهی ادامه دارند، استفاده کرد.
حاتمی در خصوص قابلیت های این دستگاه افزود: به 
طور خلاصه قابلیت ها، مزایا و نوآوری های این اختراع، 
اتصال بسیار ساده اجزای اختراع و جابجایی سریع و راحت 
آن ها و ترسیم کادر در دامنه وسیعی از اندازه ها، از مربع 
یک در یک سانتی متر تا اندازه های بزرگ تر، همچنین 
دقت، سرعت و راحتی ترسیم کادر و پاسپارتو به دلیل 
ابزار  به حداقل رسیدن دفعات جابجایی خط کش و 

ترسیم)ترسیم کادر با یک حرکت قلم( است.
وی افزود: جلوگیری از بیرون زدگی خطوط در زوایای 
کادر و ایجاد زاوایای کاملا قائمه کادر و پاسپارتو به دلیل 
نوع اتصال اجزا همچنین قابلیت تنظیم فاصله کادر از 
لبه های کاغذ و ترسیم خطوط موازی و عمود بر هم برای 
اهداف مختلف از دیگر قابلیت های مهم این دستگاه است.

این عضو هیات علمی دانشگاه اظهار کرد: این دستگاه 
دارای قابلیت های دیگری نیز همچون یافتن مرکز هر 
پاره خط و کادر به دلیل قرار گیری عدد صفر در مرکز 
و جلوگیری از پخش شدن جوهر راپید بین کاغذ و ابزار 
به دلیل زاویه خاص لبه های داخلی، ترسیم پاسپارتو در 
دو نوع پنجره ای و فارسی بر و جدا شدن اجزای اختراع و 
سادگی فرایند تولید با قیمت تمام شده پایین همچنین  

قابلیت توزیع در دامنه جغرافیایی گسترده است.
حاتمی در پایان نیز گفت: بسته بندی کوچک و سبک 
آن و راحتی حمل و استفاده در هر مکان می تواند برای 

کاربران حایز اهمیت باشد.

یک متخصص اطفال  عنوان کرد :

باید و نبایدهایی برای مصرف میوه در کودکان
یک متخصص اطفال گفت: اگرچه مصرف میوه روشی کارآمد در ارتقا سلامت کودک 

است اما نحوه مصرف آن از محدودیت هایی پیروی می کند.
حوا زارعی متخصص اطفال، ؛اظهار کرد: خوردن انواع میوه تاثیر بسزایی در تندرستی 
و رشد کودکان دارد چرا که این گروه غذایی، بخشی از نیاز آن ها به مواد معدنی و آنتی 

اکسیدان ها را تامین می کند اما نحوه مصرف آن باید تابع مقررات تعیین شده ای باشد.
 وی ادامه داد:شروع مصرف میوه در کودکان از ۷ ماهگی به بعد و با آغاز تغذیه تکمیلی و 

تغییر نوع غذا خوردن کودک از حالت مایع به لعابی و پوره است.
 این متخصص اطفال با بیان اینکه ممکن است مصرف برخی از میوه ها حساسیت زا 
باشد، افزود: از جمله میوه هایی که مصرف آنها باعث ایجاد حساسیت می شوند، توت فرنگی 
و مرکباتی چون پرتقال و نارنگی است و بهترین میوه ای که در چند هفته ابتدایی آغاز 
تغذیه تکمیلی می توان وارد برنامه غذایی کودک کرد، آب سیب است که باید به تدریج 

به غلظت آن افزوده شود. 
وی در خصوص عدم مصرف مرکبات تا قبل از یک سالگی، افزود: به دلیل حساسیت زا 

بودن این نوع از میوه ها، مصرف آنها برای کودکان زیر یک سال توصیه نمی شود.  
زارعی باتوجه به تصور اشتباه برخی از مادران در خصوص ارتباط میان افزایش وزن 
کودک با خوردن هرچه بیشتر میوه ها، تاکید کرد: اگرچه مصرف میوه ها کمک شایانی 
به روند سوخت و ساز و جذب بهتر ویتامین ها می کند، اما تاکنون رابطه مستقیمی میان 
این دو ثابت نشده و بهتر است مادران توجه بیشتری به نوع تغذیه آنها برای رشد مناسب 

داشته باشند.  
زارعی، به منظور بهبود ذائقه کودکان در مصرف میوه ها، بیان داشت: بهتر است والدین 
نحوه ارائه میوه را تنوع بخشیده و  آنها را به  شکل های جذاب و تکه های کوچک برش 
داده و یا با ایجاد مزه ای تازه از طریق ترکیب پوره میوه ها، تمایل آنها را برای این میاون 

عده بیشتر کنند.

یک پژوهشگر طب سنتی :

اگر می خواهید لاغر شوید گیلاس بخورید!
یک پژوهشگر طب سنتی گفت: استفاده از گیلاس در درمان چاقی و بیماری های 

گوارشی تاثیر چشمگیری دارد.
حیدر عظمائی اظهارداشت : گیلاس میوه ای اشتها آور است که استفاده به اندازه آن از 
چاقی فرد جلوگیری می کند.وی افزود: گیلاس منبع عظیمی از انواع ویتامین ها و مواد 
عالی است که در طب سنتی کاربرد زیادی دارد، این میوه دارای طبع سرد و تر و حاوی 
آب ، پروتئین،فیبر، چربی،قند، آهن، کلسیم و گوگرد است.این پژوهشگر طب سنتی با 
بیان اینکه استفاده از این میوه به دلیل نشاسته کم برای بیماران دیابتی مفید است، تصریح 
کرد: گیلاس میوه ای ملین و ضد یبوست است که باید قبل از غذا صرف شود ، همچنین 
در بیماران صفراوی با طبع گرم و خشک موجب کاهش صفرا و شفافیت پوست می شود.

عظمائی ابراز داشت: گیلاس ادرارآور و  درمان کننده عفونت های مجاری ادرار است و در 
درمان بیماری ورم مفصل و نقرس بسیار مفید است.وی در خصوص استفاده از خواص 
درمانی این میوه تابستانی بیان کرد : برای رژیم لاغری حدود ۲۰۰ گرم گیلاس قبل از غذا 
میل شود ، همچنین برای دفع سموم ۱۰۰ گرم گیلاس ناشتا استفاده شود.این پژوهشگر 
طب سنتی اظهار داشت: دمنوش مخلوط هسته و شاخه گیلاس و آلبالو، کاکل ذرت، میوه 
نسترن و خارخاسک برای درمان سنگ کلیه، مثانه و صفرا بسیار موثر است.وی یادآور 
شد: مصرف گیلاس در افراد سرد مزاج و بیماران مفاصل و استخوان به همراه عسل و 

سکنجبین توصیه می شود.

محققان توصیه می کنند؛

یوگا باعث کاهش استرس می شود
مطالعات نشان می دهد تمرین منظم یوگا می تواند به کاهش استرس و بهبود خلق و 

خو کمک کند. 
به گزارش  مهر، مطالعه جدید محققان استرالیایی بر روی گروه از زنان نشان داد یوگا 
موجب کاهش سطح استرس روانی و همچنین استرس ادراکی بر روی زنانی شد که به 

طور منظم تمارین یوگا را انجام می دادند.
محققان در این مطالعه ۱۱6 زنی که مبتلا به استرس سطح متوسط تا بسیار بالا بودند 
را حداقل به مدت یک ماه تحت مطالعه قرار دادند. این زنان به دو گروه تقسیم شدند: 
گروهی به طور منظم تمرین یوگا را انجام می دادند و گروهی که به هیچ عنوان تمرین 

یوگا انجام نمی دادند.
زنان گروه یوگا، به مدت ۸ هفته در ۱6 کلاس یک ساعته یوگا و دو بار در هفته شرکت 
می کردند، اگرچه برخی از آنها فقط هفته ای یکبار در کلاس ها شرکت کردند. در حدود 

۴۰ زن حداقل یکبار در هفته و به مدت ۸ هفته به کلاس رفته بودند.
کیتلین هارکس، دانشجوی دکترا و معلم یوگا که سرپرستی این تحقیق را به عهده 
داشت، در این باره می گوید: »من در طول این سال ها شاهد بودم که چقدر تمرین منظم 
یوگا به حفظ تعادل سطح استرس خودم کمک کرده است و من در افراد تحت تعلیم خود 

نیز شاهد این بهبود شرایط بوده ام.«
به گفته محققان، زنان گروه یوگا نه تنها شاهد تغییر در سطح استرس شان بوده اند بلکه 

احساسات مثبت و شرایط اخلاقی بهتری را نیز تجربه کرده اند.
همچنین یوگا موجب کاهش سایز اندازه دور کمر این زنان شده و به آنها کمک کرده تا 

انعطاف پذیری بیشتری داشته باشند.
مطالعات قبلی در مورد یوگا نشان داده است که تمرین یوگا در سنین بالا می تواند 

ریسک مشکلات قلبی و همچنین علائم درد و افسردگی را کاهش دهد.

توصیه کارشناسان تغذیه؛

مواد خوراکی سالم برای کاهش وزن را بشناسیم
کارشناسان تغذیه یک رژیم غذایی سالم را شامل مصرف سبزیجات، میوه، آجیل، دانه 
ها، غلات کامل، لوبیا و عدس و همچنین روغن ها، پروتئین و چربی های سالم می دانند. 
به گزارش  مهر، تغذیه سالم و پاک علاوه بر مصرف مواد غذایی مذکور شامل دوری از مواد 
خوراکی فرآوری شده نیز هست. همچنین در یک رژیم غذایی سالم محدودیت مصرف 

نمک و مواد قندی افزودنی وجود دارد.
علاوه بر کاهش وزن، پیروی از یک رژیم غذایی طبیعی فواید زیادی به همراه دارد که 

فایده اصلی آن، عمر طولانی است.
اما برای بهره گیری از فواید رژیم غذایی سالم و کاهش وزن لازم است که میزان خوردن و 
برنامه غذایی تان را تنظیم کنید. هر روز ۵ تا 6 وعده غذای کم بخورید. سعی کنید فواصل 
بین غذا خوردن تان ۲ تا ۳ ساعت باشد. همچنین محققان توصیه می کنند بهترین زمان 

آخرین وعده غذایی ۸:۳۰ شب بوده و بعد از آن، نباید چیزی خورده شود.
در ادامه به مواد خوراکی سالم که برای کاهش وزن مناسب هستند اشاره می شود:

غلات: برنج قهوه ای، جو دوسر، نان ذرت مکزیکی، آرد بادام، آرد نارگیل
مغزیجات: پسته، گردو

پروتئین کم چرب: مرغ، بوقلمون، ماهی، لوبیا سیاه، سفیده تخم مرغ
سبزیجات: کدو مسما، آووکادو، گل کلم، اسفناج، کلم پیچ، بادمجان
میوه: آناناس، هندوانه، پرتقال، لیمو، میوه های توتی، گوجه فرنگی

روغن های سالم: زیتون، کنجد، نارگیل
لبنیات: ماست یونانی فاقد چربی، پنیر دلمه شده

موارد دیگر: پوره سیب شیرین نشده، سیر، شیر بادام شیرین نشده
محققان توصیه می کنند علاوه بر مصرف مواد خوراکی فوق، روزانه مقادیر زیادی آب 

بنوشید. روزانه مقدار مناسب میوه )دو وعده( و سبزیجات )سه وعده( مصرف کنید.
به جای نمک، از ادویه ها، گیاهان تازه، سرکه یا لیمو ترش استفاده کنید.

گوشت حاوی مقدار زیادی چربی اشباع شده و کلسترول است، از این رو کمتر مصرف 
کنید.

قطره چشمی؛ توصیه ای برای
 روزهای گرم تابستان

یک چشم پزشک با اشاره به اینکه گرمای تابستان می تواند زمینه ساز ناراحتی های چشمی 
شود، اظهار کرد: استفاده از قطره چشمی می تواند باعث بهتر شدن ناراحتی های چشمی 

در روزهای گرم تابستان باشد. 
جمشید وفا در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه میزان ترشح اشک در افراد مختلف، 
متفاوت است، خاطرنشان کرد: خشکی چشم یکی از ناراحتی هایی است که افراد به دلیل 

گرم بودن هوا در تابستان به آن مبتلا می شوند.
وی ادامه داد: با توجه به حساس شدن چشم در تابستان و اینکه میزان ترشح اشک 
در افراد متفاوت است، توصیه می شود که افراد از قطره های چشمی در روزهایی که هوا 
گرم است، استفاده کنند. این افراد در صورتی که دچار خشکی یا سوزش چشم شدند، 
بهتر است تحت معاینه یک چشم پزشک قرار گیرند تا از بروز سایر ناراحتی های چشم 

جلوگیری شود.
وفا ادامه داد: معمولا گرمای هوا باعث خشکی چشم می شود،اما عوامل دیگری نیز در بروز 
این اختلال دخیل هستند. بنابراین توصیه می شود افراد ابتدا به چشم پزشک مراجعه کنند 
و در صورت تشخیص اینکه این اختلال به سبب گرمای هوا است، از قطره چشمی استفاده 

کنند تا کمتر در معرض ناراحتی های چشمی قرار گیرند.

7راه محافظت از چشم ها در برابر موبایل هوشمند
چشم به عنوان یکی از آسیب پذیرترین اعضای بدن در مقابل صفحه نمایش گوشی های 
هوشمند، مدام در معرض آسیب است، اما همیشه راه چاره و البته راه درستی برای استفاده 
صحیح از گوشی های هوشمند وجود دارد. در این مقاله، راهکارهای محافظت از چشم در 
مقابل موبایل هوشمند را بررسی می کنیم. بر اساس گفته و نوشته متخصصان و کارشناسان، 
گوشی های هوشمند یک خطر جدی برای چشمان شما به حساب می آیند و این موضوع 
زمانی جدی تر می شود که به صورت ناصحیح از گوشی استفاده کنید. خیره شدن به گوشی، 
تبلت، نوت بوک  برای مدت زمانی طولانی باعث خستگی، خشک شدن و خارش چشم و 
حتی تاری دید می شوند که گاها به سردرد می انجامد. خوشبختانه با انجام یک سری نکات و 
در نظر گرفتن آن ها تا حدود بسیار بالایی می توانید این آسیب های بینایی را کاهش دهید. 
در ادامه به هفت نکته که به کمک چشمان شما در مقابل گوشی های هوشمند می آیند 

می رسیم.
پلک بزنید، پلک بزنید، پلک بزنید

پلک زدن مرتب و گاهی در فواصل چند ثانیه ای باعث جلوگیری از خشک شدن چشم ها 
و عواقب خطرناک آن می شوند. پس با پلک زدن های مرتب، چشمان خود را مدام مرطوب 
نگه دارید.  تمیز نگه داشتن صفحه نمایش گوشی باعث دید هر چه بهتر چشمان شما می 
شود و کارشناسان دریافته اند که صفحه نمایش کثیف باعث کار هر چه بیشتر چشمان شما 
می گردد. اما جلوگیری از خشک شدن چشم ها تنها ویژگی پلک زدن نیست، این حرکت 
باعث فوکوس های مرتب چشم و کمک به بینایی برای تمرکز بر روی یک مطلب می شود. 
نگاه های طولانی بدون پلک زدن، به راحتی باعث خشک شدن چشم ها می شود. بنا بر 
توصیه کارشناسان حداقل هر ۱۵ دقیقه شما باید ۱۰ بار پلک بزنید تا از مشکلات چشمی 

مصون باشید.
نورهای خیره کننده را کاهش دهید

اخیرا و با پیشرفت تکنولوژی صفحه نمایش ها و همچنین محافظ های صفحه نمایش، 
سعی در کاهش این نورهای خیره کننده دارند. ولی بسیاری هنوز از این امکانات استفاده نمی 
کنند و حتی باوجود استفاده از این تجهیزات این نور های خیره کننده کاملا از بین نمی روند 
پس چشمان شما مدام هنگام تماشای صفحه نمایش با انعکاس و خود این نورها در تماس 
است. پیشنهاد ما ابتدا استفاده از تجهیزات کاهش دهنده نورهای خیره کننده و منعکس 
شده یا محافظ های صفحه نمایش  anti-reflective یا  Anti-glare است که هزینه های 
بسیار پایینی هم دارند. کار بعدی هم کاهش مدت زمان تماشای مداوم صفحه گوشی است.

روشنایی صفحه نمایش را تنظیم کنید
روشنایی بیش از حد یا بسیار کم در صفحه نمایش شما می تواند باعث اختلال در تمرکز 
چشمان شما شود. برای تنظیم کردن این مورد کار بسیار راحتی پیش رو دارید و تنها 
کافیست به تنظیمات گوشی یا لپتاپ یا تبلت خود رفته و سپس میزان روشنایی را متناسب 
با نور محیط تنظیم کنید. اگر از گوشی های هوشمند استفاده می کنید گزینه خودکار برای 

تطبیق نور محیط و روشنایی گوشی وجود دارد که باید آن را فعال کنید.
به چشمان خود استراحت دهید

قانونی برای مدت زمان های خیره شدن به صفحه نمایش وجود دارد که به نام قانون 
۲۰-۲۰-۲۰ شناخته می شود. بر اساس این قانون، بعد از هر ۲۰ دقیقه کار با چشم های 
خود، تنها ۲۰ ثانیه به آن ها استراحت دهید و به نقطه ای در فاصله حداقل ۲۰ قدمی و یا 
6 متری نگاه کنید و این روال را تکرار کنید. بدین ترتیب در فواصل مشخص، عضله های 
چشم شما استراحت لازم و کافی را برای ادامه کار خواهند داشت و فشار از روی آن ها 

برداشته خواهد شد.
سایز فونت گوشی یا گجت را تنظیم کنید

تنظیم کردن سایز و کانترست به راحتی فشار را از روی چشمان شما بر می دارد. این 
کار باعث راحت تر شدن خواندن و چک کردن گزینه های مختلف می شود که باز هم می 

بایست به تنظیمات گوشی خود مراجعه کنید. 
صفحه نمایش را تمیز کنید

باید بدانید که تمیز کردن صفحه نمایش گوشی باعث دید هر چه بهتر چشمان شما می 
شود و کارشناسان دریافته اند که صفحه نمایش کثیف باعث کار هر چه بیشتر چشمان 

شما می گردد.
گوشی خود را با فاصله نگه دارید

نگران نباشید. قرار نیست گوشی را از شما جدا کنیم. بسیار از کاربران گوشی های هوشمند 
تمایل دارند تا گوشی خود را در فاصله های نزدیک به چشمان خود نگه دارند تا با جزئیات 
بیشتری موضوعی را بخوانند و یا ببینند که اصلا عادت خوبی نیست. بهترین فاصله همانطور 
که گفته شد حدود ۴۰ سانتی متری است. شاید در ابتدا نشدنی و خنده دار به نظر بیاید، ولی 

با چند بار تلاش به راحتی به آن عادت خواهید کرد.

محققان موفق به توسعه دستگاه ردیابی شدند که با وجود ساده بودن و کوچکی، بهتر از 
تمام ردیاب های گرانقیمت عمل می کند.

 طرز کار با این دستگاه کوچک که TrackR نام دارد بسیار آسان بوده و کافی است که 
آن را به هر وسیله مهمی که نیاز دارید متصل کنید.

شرکت سازنده این دستگاه کوچک یک اپلیکیشن را به همراه این دستگاه توسعه داده که 
هم بر روی گوشی های آیفون و هم گوشی هایی که با سیستم عامل اندروید کار می کنند 

عمل می کند.
این دستگاه با دقتی بی نظیر می تواند در کمتر از پنج دقیقه می تواند محل دقیق وسیله 

ای که به دنبال آن می گردید را به شما نشان دهد.
این دستگاه در میان کسانیکه اغلب محل پارک خودروی خود را فراموش می کنند 

بسیار مناسب است.
از این وسیله جدید می توان بر روی گوشی هوشمند، تبلت، خودرو و بسیاری از وسایل 

دیگر استفاده کرد.

شرکت خودروسازی ب.ام.و قصد دارد با مشارکت با شرکت آمازون، روش کاملا جدیدی 
را برای کنترل خودرو ارائه کند.

 )Echo(این شرکت اخیرا از برنامه های خود برای کنترل خودرو توسط فناوری اکو 
شرکت آمازون تا پایان سال جاری خبر داده تا کاربران بتوانند از فرمان های صوتی برای 

انجام کارهایی مانند قفل کردن درها یا بررسی سطح سوخت استفاده کنند.
فناوری اکو در اصل یک اسپیکر بلوتوثی است که با فرمان صوتی فعال شده و به عنوان 

یک دستیار مجازی در زمان شنیدن فرمان عمل می کند.
سازندگان می توانند مهارت هایی را به شکل اپلیکیشن برای دستگاه ایجاد کنند تا به 
آن عملکردهای جدید ببخشند. این فناوری همچنین می تواند به سایر محصولات خانگی 

هوشمند متصل شود تا بتوان آن ها را با فرمان های صوتی کنترل کرد.
شرکت ب.ام .و به منظور کنترل خودرو با اکو، یک اپلیکیشن اکو جدید طراحی کرده 
است، اما این ویژگی خاص در حقیقت بخشی از تلاش گسترده شرکت به منظور ارائه 

اتصال پذیری بیشتر به خودرو است.
این شرکت خودروسازی در ماه مارس یک فناوری جدید مبتنی بر سیستم ابری)کلاود( 
موسوم به "ب.ام.و متصل" )BMW Connected( را در آمریکا رونمایی کرد. این پلت فرم 
جدید به ارائه همه سرویس ها به صاحبان خودروی ب.ام.و از طریق سیستم ابری مذکور 
می پردازد. برای مثال این اپلیکیشن می تواند تقویم را برای آگاهی از قرارهای ملاقات راننده 

بررسی کرده و به وی به منظور حرکت به سمت محل مذکور اطلاع رسانی کند.
این سیستم همچنین می تواند مقاصد مورد علاقه راننده برای رانندگی را شناسایی کرده 

و امکان انتخاب این مناطق را با یک کلیک برای وی فراهم کند.
اپلیکیشن ب.ام.و متصل بر روی همه خودروهای این شرکت که از خدمات رانندگی 
متصل برخوردارند، کار خواهد کرد. خدمات رانندگی متصل از ماه ژانویه بر روی همه 
خودروهای تولیدی این شرکت ارائه شده است و قرار است از ماه جاری در بازارهای اروپا 

وارد شود.

با این ردیاب کوچک خودروتان را گُم نمی کنید!

کنترل صوتی خودروهای ب.ام.و میسر می شود

پژوهشگران دانشگاه صنعتی شریف پوشش نانوکامپوزیتی و قابلیت ضد میکروبی را سنتز 
کرده اند که می تواند به عنوان پانسمان زخم، فرایند بهبود زخم را تسریع  کند.

 یکی از علل اصلی مرگ و میر انسان ها، خونریزی های شدید در تصادفات و جراحی های 
داخلی است. برای بند آوردن خونریزی از روش های گوناگونی از جمله بخیه استفاده می شود. 
در این روش ها سرعت عمل حرف اول را می زند. از این رو در  پزشکی نیاز به تولید نوار زخم 
بندهای از پیش آماده و سازگار با بدن که بتواند در اتاق اورژانس به  سرعت به کار گرفته شود 

و جان مجروحان را نجات دهد، وجود دارد.
در دهه های اخیر تلاش های فراوانی جهت توسعه  نانوالیاف بیوکامپوزیتی با هدف تولید 
داربست های مهندسی بافت، زخم بندی و دارورسانی انجام گرفته است که از آن جمله 

می توان به تحقیقات انحام شده در دانشگاه صنعتی شریف اشاره کرد.
دکتر عبدالرضا سیم چی عضو هیأت علمی دانشگاه صنعتی شریف با اشاره به خواص 
مهم غشاهای نانولیفی، گفت: در ساخت غشاهای نانولیفی باید تخلخل، ساختار،  خواص 
مکانیکی و نرخ تخریب شیمیایی در محیط بدن مورد توجه قرار گیرد. ازاین  رو هدف از انجام 
این طرح تولید زخم بندهای پیشرفته با خواص مطلوب و تولید پوست مصنوعی جایگزین 
پوست طبیعی بدن انسان بوده است. وی یادآور شد: استفاده از این پوشش نانوکامپوزیتی 
به  عنوان پانسمان زخم ها، سرعت بهبود زخم را در مقایسه با پانسمان های متداول سنتی 
افزایش می دهد. به گفته  سیم چی، با کاهش قطر الیاف در حد نانومتری، خواص مکانیکی و 
زیستی آنها بهبود پیدا می کند، به  طوری  که خواص مکانیکی کامپوزیت با افزایش استحکام 

همراه می شود و حضور اکسید گرافن نیز موجب افزایش استحکام خواهد شد ضمن آن 
که به علت بهبود تراوایی و آب  دوستی نمونه ها و ایجاد تخلخل های ریزتر در نمونه، خواص 

زیستی آن نیز بهبود می یابد.
عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی شریف با اشاره به جزئیات اجرای این طرح خاطر نشان 
کرد: در طرح حاضر ابتدا محلول پلیمری کیتوسان/سلولز باکتریایی با استفاده از یک دستگاه 
الکتروریسی، به نانوالیاف تبدیل شد. سپس پارامترهای فرایند الکتروریسی بهینه سازی 
شدند و در ادامه محلول پلیمری کیتوسان/سلولز باکتریایی حاوی مقادیر مختلفی از اکسید 
گرافن نیز الکتروریسی شد و در نهایت نمونه های تولیدی مشخصه یابی شده و از منظر 
مقاومت مکانیکی و تراوایی مورد ارزیابی قرار گرفتند.  این محقق اظهار کرد: نتایج آزمون های 
مکانیکی تنش کششی، مدول الاستیک و قابلیت تغییر طول را به ترتیب ۲۵ تا ۳۵ مگا 
پاسکال، ۷۰ تا ۱۰۰ مگاپاسکال و ۲۰تا ۳۰ درصد را نشان می دهند.  سیم چی اضافه 
کرد: این نانو پانسمان ضمن سرعت بخشیدن به فرآیند بهبود زخم می تواند در مهندسی 
بافت پوست، دارورسانی کنترل شده از طریق پوست انسان و در نهایت پوست مصنوعی 
مورد استفاده قرار گیرد.  این تحقیقات حاصل تلاش های دکتر عبدالرضا سیم چی عضو 
هیأت علمی دانشگاه صنعتی شریف، مهندس امیر آذرنیا دانشجوی مقطع کارشناسی ارشد 
دانشگاه صنعتی شریف، مهندس نفیسه محمودی دانشجوی مقطع دکترای دانشگاه صنعتی 
شریف و نیلوفر صلاحی عضو هیأت علمی دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم و تحقیقات تهران 

است و نتایج آن در مجله Composites: Part A به چاپ رسید.

پژوهشگران کشورمان با کسب دانش فنی در عرصه 
توربین های گازی، موفق شدند این توربین ها را با نشان ملی 

به تولید برسانند.
هیوا خالدی، مجری طرح با اشاره به دستیابی به دانش 
طراحی و فناوری تولید توربین های گازی، گفت: با مشارکت 
شرکت توربین های گازی خاورمیانه )MIGT( و شرکت 
پتروگاز خاورمیانه توانستیم توربین های گازی را با نشان 

ملی تولید کنیم.
وی با بیان این که این طرح با همکاری متخصصانی از 
رشته های تبدیل انرژی، طراحی کاربردی، هوا و فضا، مواد، 

ساخت و تولید سیستم های انرژی برق و ابزار دقیق و کنترل 
اجرایی شد، اظهار کرد: این گروه پژوهشی فعالیت خود را 
 Iranian Gas از طراحی توربین گاز ملی ۲۵ مگاواتی با برند

Turbine - IGT۲۵ آغاز کرد.
خالدی تصریح کرد: علاوه بر آن فعالیت های گسترده ای 
را در زمینه طراحی و مهندسی ارائه خدمات پس از فروش 
توربین های گازی SGT-6۰۰ شرکت زیمنس ادامه دادیم 
و مطالعات را به سمت طراحی قطعات موتورهای هوایی 
توربینی هدایت کردیم، هم اکنون حدود ۱۰درصد ظرفیت 

کاری خود را در این حوزه متمرکز کرده ایم.

سرعت بخشیدن به فرآیند بهبود زخم با نانوپانسمان محققان کشور

عرضه توربین های گازی با برند ملی

چگونه درست نفس بکشیم؟

  آیا می دانید نوع نفس کشیدن تان با بدن و عملکرد آن در ارتباط است؟ بدون دانستن این 
موضوع ممکن است خواب، خلق و خو، هضم غذاها، قلب، سیستم عصبی، عضلات، مغز و حتی 
رشد دندان ها و ساختار چهره را از دست بدهید. بنابراین بعد از دانستن مزایای تنفس، بهتر است 
اصول صحیح انجام آن را نیز به کار بگیرید. تنفس درست موجب کسب انرژی بیشتر، بهبود 

سلامتی، هماهنگی بیشتر، اضطراب کمتر، ترس کمتر، روابط بهتر و زندگی شادتر می شود.
تنفس صحیح چگونه است؟ به طور خلاصه باید گفت تنفس اصولی آن است که برای شرایط 
فیزیولوژیکی بدن شما مطلوب باشد. اغلب ما طوری نفس می کشیم که جای بهتر شدن دارد و 

کامل نیست، برای مثال تنفس طولانی، نگه داشتن نفس و یا یک تنفس کم عمق.
این نوع تنفس بسیار پر تنش بوده و اکسیژن کافی برای بدن ما را تأمین نمی کند. راه حل این 

مشکل این است که از اصول صحیح تنفس آگاه شویم و عادت تنفس خودمان را تغییر دهیم.
عوارض تنفس نادرست

عادات بد تنفس می تواند منجر به بسیاری از اثرات منفی غیرمنتظره بر سلامت شود که برخی 
از مهم ترین آن ها عبارتند از:

هنگامی که بدن با کمبود اکسیژن مواجه می شود، مغز کندتر کار می کند و از آن جا که مغز 
بسیاری از ساختارهای دیگر بدن را کنترل می کند، در کار آن ها هم اختلال ایجاد می شود

- سیستم عصبی نامتعادل می شود: تنفس نقش زیادی در متعادل ماندن بدن دارد، زیرا هر 
نفس اثر فوری بر روی سیستم عصبی خواهد داشت. استنشاق گاز و حبس )خارج نکردن( آن 

را تصور کنید. 
عادات تنفسی ناکارامد منجر به تنش بدن و استرس زیاد می شود.

- راه های هوایی تنگ تر می شود: در این حالت ورود هوا به ریه ها سخت می شود و برای 
جبران، ما مجبور به سخت تر کار کردن و تنفس سریع تر خواهیم شد.

- عروق خونی منقبض می شوند: که می تواند منجر به فشار خون بالا و سخت شدن کار 
قلب شود.

- انرژی کمتری تولید می شود: گاهی تنفس بد توانایی اکسیژن رسانی به سلول ها را کاهش 
می دهد و سلول ها را دچار استرس می کند و آن ها بقا را به جای رشد و توسعه در اولویت اول 

قرار می دهند.
همه ی فرآیند های بدن به اکسیژن نیازمندند، مانند: 

  مغز: ۲۰درصد از اکسیژن را دریافت می کند. هنگامی که بدن با کمبود اکسیژن مواجه می 
شود، مغز کندتر کار می کند و از آن جا که مغز بسیاری از ساختارهای دیگر بدن را کنترل می 

کند، در کار آن ها هم اختلال ایجاد می شود.
قلب: قلب بیش از صدهزار بار در روز می تپد. بنابرین یکی از بزرگ ترین مصرف کنندگان 
اکسیژن است و کاهش اکسیژن به این معناست که این عضو نمی تواند خون را به طور موثر 

پمپاژ کند.
عضلات: کمبود اکسیژن اثرات منفی بر روی استقامت عضله ها می گذارد. به این معنی که 
در صورت بروز این مشکل، عضلات سفت شده و سریع تر خسته می شوند.علاوه بر همه این 
ها، تنفس نادرست اثرات منفی دیگری نیز بر بدن خواهند داشت؛ مثل کج شدن دندان ها و 

اختلالات سر و صورت و ... .
ملزومات یک تنفس اصولی

۱- از طریق بینی تنفس کنید: نفس باید از بینی وارد و از بینی هم خارج شود. بینی شما یک 
نوع کارخانه تصحیح و آماده سازی هوای ورودی برای استفاده ی موثر بخش های مختلف بدن 

است.
هنگامی که شما از طریق دهان نفس می کشید، ریه ها هوای فیلتر نشده، سرد، خشک و پر از 

ویروس و باکتری را دریافت می کنند.
اگر احساس می کنید که بینی تان راه سختی برای تنفس دارد و ترجیح می دهید دهانتان را 
برای ورود هوا باز کنید به این دلیل است که شما برای مدت طولانی از طریق دهان نفس کشیده 
اید و بینی تان هنوز با شرایط جدید وفق پیدا نکرده است. معمولا چند روز تنفس از راه بینی 

موجب باز شدن و وفق پیدا کردن بینی با شرایط جدید می شود.
تنفس مطلوب نیازمند ریتم و نظم طبیعی خود است تا بتواند سلامتی بدن را تضمین کند

۲- با دیافراگم نفس بکشید: هوایی که شما از راه بینی وارد بدن می کنید، باید تمام راه را به 
سمت شکم شما بپیماید. 

عضلات تنفسی شامل دیافراگم، عضلات شکم، قفسه ی سینه، گردن و شانه است.
۷۰ تا ۸۰ درصد از فرایند تنفس باید به وسیله ی دیافراگم انجام شود و در این حالت است که 
تنفس شما صحیح و عمیق می شود. این کار به تبادل بهتر گازها بین ریه و اندام های تحتانی 

آن منجر می شود.
حرکات دیافراگم همچنین موجب ماساژ کبد، روده و معده می گردد و تعادل این اندام ها را 
موزون می کند.سیستم لنفاوی که برای سیستم ایمنی بدن بسیار مهم است، به کمک دیافراگم 

از دست مواد زائد از طریق دفع از روده خلاص می شود.
وجود دیافراگم همچنین باعث می شود فشار قفسه ی سینه و شکم کاهش بیابد و قلب تحت 
فشار قرار نگیرد. به محض اینکه قفسه ی سینه آزاد می شود، عضلات گردن و شانه آزاد شده و 

درد در این مناطق کم می شود.
۳- آرام نفس بکشید : اگر می خواهیم آرام باشید، مهم نیست که می خواهید چه کاری انجام 
دهید، مهم این است که آن کار را به بهترین وجه انجام دهید. از آنجا که تنفس ما منژس کننده ی 
افکار، احساسات و موقعیت فیزیکی بدن ماست، به این معنی که ما در موقعیت هایی که احساس 
تنش می کنیم تنفس پر تنش و پر استرسی داریم، این نوع نفس کشیدن موجب کمبود اکسیژن 
و استرس بیشتر مغز و بدن ما می شود. تنفس آرام منجر به آرامش بدن و بهبود عملکردهای آن 
خواهد شد.وقتی بدن آرام است، سطح سلامت و انرژی بالاست و موجب می شود ما شادتر زندگی 

کنیم و با دیگران رفتار بهتری داشته باشیم.
۴- منظم و ریتمیک نفس بکشید: همه چیز در دنیا دارای ریتم طبیعی است، امواج اقیانوس، 
فصل ها، ماه ها و ... . بدن ما هم جزئی از جهان هستی است و اجزای آن ریتم طبیعی خود 
را دارند از قلب گرفته تا مغز و ....هورمون ها هم نظم خاص خود را دارند، برای مثال هورمون 
ملاتونین در شب و هنگام خواب افزایش می یابد.تنفس مطلوب هم نیازمند ریتم و نظم طبیعی 
خود است تا بتواند سلامتی بدن را تضمین کند. وقتی که همه چیز در هماهنگی باشد بدن بهتر 

عمل خواهد کرد.
۵- بی صدا نفس بکشید: سرفه، خروپف و عطسه همان تنفس نامطلوب در لباس مبدل هستند. 
ما به راحتی از این صداها می گذریم، اما یک الگوی تنفس که شامل تعداد زیادی از این موارد 
)عطسه، سرفه و ...( می شود به بدن آسیب سختی می رساند. یک تنفس صحیح و آرامش به 
دنبال آن شامل حذف همه ی این موارد است.قبل از اینکه ما آه بکشیم و یا سرفه کنیم یک نفس 
عمیق می کشیم که منجر به تنفس نامنظم می شود. خروپف هم به این معناست که ما ناچاریم 
سریع تر کمبود هوا را جبران کرده و نفس بکشیم.بسیاری از ما زمانی که صحبت می کنیم سریع 

تر و با صدای بلندتر نفس می کشیم، همه ی این سروصداها منجر به تنفس نادرست می شود.
راه های درست نفس کشیدن

- آگاهی از تنفس : از نوع تنفس تان در ساعات مختلف روز آگاه شوید. برای این کار زنگ ساعت 
گوشی خود را برای هر یک ساعت روشن کنید و بعد از هر بار خاموش کردن زنگ آن، به نوع 
تنفستان در آن یک ساعت بیندیشید. آیا تنفس شما آرام، منظم، در سکوت، عمیق و یا از راه بینی 

بوده است؟ برای بهبود این شرایط چه باید کرد؟
- تنفس از راه بینی : دهانتان را ببندید و زبان تان را به کام بچسبانید و مطمئن شوید هم ورود 
و هم خروج هوا از راه بینی صورت می گیرد. اگر احساس گرفتگی بینی دارید، بهتر است سینوس 

هایتان را شستشو دهید.
- بازدم را طولانی کنید : یک بازدم طولانی آرامش را افزایش می دهد و موجب می شود 
استنشاق )دم( عمیق تر و موزون تر صورت بگیرد. در یک تنفس بهینه، باید دم ۲ تا ۳ ثانیه طول 

بکشد و پس از یک مکث ۲ تا ۳ ثانیه ای، بازدم باید ۳ تا ۴ ثانیه زمان ببرد.
- وضعیت صحیح : حالت عمودی بدن موجب تنفس عمیق تر می شود و دیافراگم فضای 
بیشتری را اشغال می کند. افکار و احساسات شما تاثیر مثبتی بر نفس عمیق می گذارند و تنفس 

از راه بینی را آسان تر می کنند.
- شناخت بدن : بدن خود را بشناسید و از چگونگی متشنج شدن و یا آرام شدن آن در 

وضعیت های مختلف آگاه شوید. بدن آرام، تنفس موزون و آرام را آسان تر می سازد.
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قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری:

جایگاه های کوچک سوخت  در قم 
احداث می شود

 شورای اسلامی شهر قم به شهرداری اجازه داد تشریفات قانونی را برای احداث جایگاه های 
کوچک سوخت رسان در سطح قم با هدف رفاه شهروندان و کاهش و کنترل معضلات 

ترافیکی و آلودگی هوا انجام دهد. 
حجت الاسلام آتش زر ئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم »اخذ مجوز 
برگزاری تشریفات قانونی برای احداث جایگاه های کوچک سوخت رسان در سطح قم با 
هدف رفاه شهروندان و کاهش و کنترل معضلات ترافیکی و آلودگی هوا« پرداخت و اظهار 
داشت: شرکت مدیریت جامع جایگاه های سوخت از شهرداری درخواست احداث جایگاه های 
کوچک سوخت دارد به این صورت که زمین از شهرداری و سرمایه گذاری از این شرکت باشد.

قائم مقام شهردار در امور سرمایه گذاری و تأمین منابع مالی  در جلسه یکشنبه شب 
شورای  اسلامی شهر قم در این خصوص خاطرنشان کرد: احداث جایگاه های سوخت جزو 
سیاست هایی است که وزارت نفت آن را پیگیری می کند.وی با بیان اینکه در حال حاضر 
در شهر اصفهان این موضوع اجرایی شده است، ابراز داشت: تاکنون ۱۷ جایگاه کوچک به 
بهره برداری رسیده است و طبق قراردادی که شهرداری اصفهان دارد ۳۳ ایستگاه دیگر نیز 
در دست احداث است.محمدرضا معرفت افزود: این شرکت در حال حاضر با شهرداری های 
تهران، قزوین، کاشان و تهران در حال مذاکره است ولی این آمادگی وجود دارد که این کار در 
شهر قم زودتر انجام شود.وی تعداد جایگاه های سوخت در شهر قم را کمتر از تعداد مورد نیاز 
دانست و گفت: رفاه مردم و کاهش آلودگی هوا از مزایای احداث این جایگاه ها است به گونه ای 
که احداث هر واحد از این ایستگاه ها معادل احداث یک هکتار فضای سبز است.وحید شایسته 
نیک نیز با اشاره به استفاده کشورهای پیشرفته دنیا از این جایگاه های سوخت ابراز داشت: 
حذف سفرهای زائد درون شهری و کاهش زمان تلف شده مردم از مزیت هایی است که احداث 
این ایستگاه ها به دنبال دارد.این عضو شورای اسلامی شهر قم در عین حال تأکید کرد: البته 
این ایستگاه ها باید به درستی جانمایی شده و الزامات قانونی آن رعایت شود تا معضل شهری 
ایجاد نکند و بحث های پدافند غیرعامل آن رعایت شود.نعمت الله عواطف رستمی سخنگوی 
شورا شهر قم نیز با بیان اینکه به بحث مدیریت زمان در کشور ما توجه نمی شود، خاطرنشان 
کرد: هر چیزی که بتواند زمان را مدیریت و رفاه مردم را تأمین کند ارزشمند است.پس از 

اظهار نظر اعضای شورای اسلامی شهر قم این لایحه به تصویب رسید.

با حضور معاون وزیر امور خارجه 

همایش تجلیل از آزادگان در قم برگزار می شود
مدیرکل بنیادشهید وامور ایثارگران  استان قم گفت: همایش تجلیل از آزادگان سرافراز هشت 
سال دفاع مقدس همزمان با سالروز ورود آزادگان به میهن اسلامی با حضور معاون کنسولی 

وزیر امور خارجه در قم برگزار می گردد. 
سردار سید جواد هاشمی در نشست خبری با خبرنگاران افزود: این همایش به منظور تجلیل 
و تکریم آزادگان و سپاس از صبر و پایداری این سفیران نظام مقدس جمهوری اسلامی 
در سالهای اسارت برگزار می شود.  وی ادامه داد: آزادگان مشعلداران و راویان روشنگری و 
منادیان پایداری هستند، مردان با غیرت و باصلابتی که زیر سخت ترین شکنجه ها از عزت 
و آزادگی نظام اسلامی دفاع کردند.وی اضافه کرد:  آزادگان الگوهای ایثار و پایمردی هستند،  
ایشان زیر تازیانه ظلم و ستم رژِیم بعث الگوهای حریت،صبر، ایثار و استقامت و همواره مدافع 
آرمانهای امام خمینی )ره( بودند. سردار هاشمی بیان داشت: این افتخار آزادگان است که تا 
امروز مدافعان ولایت هستند و پیرو ارزشهای اسلامی به واسطه وجود انسانهای با بصیرت 
ایران اسلامی ۳۷ سال با تمام نیرنگها و حیله ها و توطئه ها روی پای خویش ایستاده و مسیر 
رشد و تعالی را دنبال می کند. مدیرکل بنیادشهید وامور ایثارگران افزود: این عزت و آزادگی 
افتخار ایران اسلامی است و ننگ سر سپردگی برای کشورهای وابسته است که با پولهای 
نفت به تروریست های وحشی کمک رسانی کرده تا کشورهای مسلمان را مورد تجاوز قرار 
دهند. سردار هاشمی تاکید کرد: امروز با گذشت چهار دهه از انقلاب اسلامی با وجود مردمی 
عزت مند، فداکار، ایثارگر و وفادار به نظام اسلامی دشمنان منطقه و استکبار جهانی با تمام 
سرمایه گذاریها و نیرنگها و تربیت و تقویت نیروهای منافقین و تحمیل جنگ و دسیسه و 
فشار اقتصادی نتوانستند علیه نظام اسلامی اقدامی انجام دهند. وی گفت: این همایش ها 
نیز در راستای تجلیل از این بصیرت و روشنگری و ایثارگریها و فداکاریها برگزار می شود 
اکنون استان قم مفتخر به خدمت رسانی به بیش از ۵۸۰آزاده است و ۱۱آزاده شهید نیز  
تقدیم انقلاب اسلامی شده است. وی خاطر نشان کرد: هم اکنون ۲۰ آزاده از نخبگان ایثارگر 
هستند که اغلب از حوزه علمیه، مرجعیت دینی، مجتهد، دروس خارج، صاحبان آثار تاثیر 
گذار، نویسندگان کتاب و مقاله می باشند. سردار هاشمی ادامه داد: همایش آزادگان ایثارگر 
روز ۲6 مرداد ماه همزمان با نماز مغرب و عشا در مجتمع فرهنگی امام خمینی )ره( همراه با 
برنامه های فرهنگی، خاطره گویی، مداحی و تجلیل از آزادگان برگزار می گردد. در پایان این 
مراسم از ۲۵نفر از خبرنگاران حوزه ایثار و شهادت در استان قم توسط مدیرکل بنیادشهید و 

امور ایثارگران تجلیل بعمل آمد .

به مدت ۱6 روز انجام می شود؛

نمایش تئاتر »هملت« در فرهنگسرای جوان قم

اکران نمایش تئاتر هملت »هملت« از روز بیستم مردادماه در فرهنگسرای جوان قم آغاز شده 
و تا روز پنجم شهریورماه ادامه دارد.

به گزارش ... ، هملت شاهزاده معروف دانمارکی است که پدرش به شکل مرموزانه ای به قتل 
رسیده اما روح شاه بر او نمودار گشته و چگونگی قتل خود توسط برادرش را بازگو می کند و 
از هملت)پسرش( تقاضا می کند انتقال این کار ناجوانمردانه را بگیرد و او نیز در صدد انتقام 

برمی آید.
تئاتر »هملت« که به همت گروه گاراژ اکران شده، برداشتی آزمایشگاهی از نمایش نامه اثر 
ویلیام شکسپیر است که کارگردانی آن را عین علوی و نویسندگی اش را احسان عزتی برعهده 

دارند.
تمرینات این نمایش از مهرماه سال گذشته آغاز شد و بازیگران و اعضای تیم اجرایی گاراژ 
تئاتر که تنها گروه آزمایشگاهی کشور هستند، پس از ۹ ماه تمرین مستمر و روزانه کارشان 

را در مردادماه آماده کردند.
عین علوی کارگردان این نمایش در خصوص مراحل تولید این نمایش می گوید: »هملت« با 
تلاش هر روزه ی تیم بازیگران و عوامل در ۹ ماه به مرحله ی اول اجرا رسید؛ در این مرحله 
از مهم ترین دغدغه های گروه اجرایی نمایش این کار برای تعداد زیادی از علاقه مندان به هنر 

و نمایش در شهر قم است.
او ادامه می دهد: بعد از چندین سال تمرین و اجرا در شهر قم، می دانیم که درک نمایشی 
مردم قم در سطح بسیار قابل قبولی قرار دارد و به همین دلیل اجرا در این شهر و برای 
همشهریان گروه تئاتر گاراژ، جزو لذت بخش ترین مراحل تولید یک محصول توسط گاراژ تئاتر 
است اما به جز یکی، دو سالن، محل دیگری برای ایجاد ارتباط با مخاطب قمی وجود ندارد و 

این باعث سخت تر شدن ارتباط با هنرمندان و هنردوستان قمی است.
حبیب ارمکان، سعید اکبرزاده، مهدی سلیمانی و احسان عزتی بازیگران نمایش »هملت« 
هستند و ایفای نقش می کنند، عین علوی موزیک این نمایش را انجام می دهد و مصطفی 
معراجی)عکاس(، سالار حسینی فر)طراح نور( و هانی عبدالمجید و حامد گایینی از دیگر 

عوامل اجرایی این برنامه هستند.
نمایش جذاب »هملت« از ساعت ۱۹ روز بیستم مردادماه در محل پلاتوماه فرهنگسرای 
جوان قم واقع در انتهای خیابان خاکفرج آغاز به کار کرده و تا پنجم شهریورماه برای عموم 
مردم اکران می شود که همچنین دانشجویان می توانند با ارائه کارت دانشجویی، از تخفیف 

۳۳ درصدی اجرای آن بهره ببرند.

سرپرست راهداری استان قم  خبرداد:

آغاز عملیات بهسازی کمربندی امام علی)ع( 
سرپرست راهداری استان قم  گفت : به منظور تسهیل ترافیک و افزایش ضریب ایمنی تردد 
یکی از ترافیک خیزترین محورهای استان، عملیات بهسازی کمربندی امام علی )ع()قم-

کاشان( آغاز شد.داود طلوعی اظهار داشت: طول مسیر پروژه بهسازی کمربندی امام علی)ع( 
بالغ بر هشت کیلومتر و در دو باند رفت و برگشت در حال اجرا می باشد. وی افزود: طول 
مسیر در حال بهسازی بالغ بر هشت کیلومتر  در دو باند رفت و برگشت اجرا می شود.طلوعی 
در خصوص هزینه اجرایی این پروژه توضیح داد: مبلغ کلی قرارداد که شامل بهسازی حد 
فاصل بین عوارضی های کاشان و تهران، بخشی از آزادراه قم-تهران و کمربندی امام علی و 
رمپ و لوپ های مربوطه است قریب ۳۵ میلیارد ریال می باشد.سرپرست راهداری استان قم 
بازه زمانی اتمام پروژه را تا پایان شهریورماه سالجاری عنوان نمود و افزود: با توجه به ترافیک 
سنگینی که در این محور جریان دارد، ضرورت رعایت جوانب ایمنی از سوی رانندگان امری 

ضروری است که امیدواریم این مهم به صورت جدی مورد توجه قرار گیرد.

رئیس پلیس آگاهی استان  قم خبرداد:

کشف 3۰هزار لیتر گازوئیل قاچاق
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از کشف ۳۰ هزار لیتر گازوئیل قاچاق در 

استان خبر داد. 
 سرهنگ  احمد کرمی ، اظهار داشت: در راستای اجرای طرح تشدید مقابله با قاچاق کالا 
و ارز، مأموران این اداره با کنترل تردد خودروهای عبوری در محور"سلفچگان" یک دستگاه 

تریلی کشنده را متوقف کردند. 
به گفته وی، راننده به مأموران اعلام داشته که محموله روغن صنعتی بوده و آن را به 

مقصد استان البرز بارگیری کرده است. 
سرهنگ کرمی ادامه داد: با هماهنگی دستور قضایی پس از انتقال خودرو به اداره مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان قم، نمونه ای از فرآورده به شرکت ملی پخش فرآورده 
های نفتی ارسال که اعلام داشتند نمونه مشکوک به اختلاط با فرآورده های نفتی است و 

جهت تعیین نوع و میزان اختلاط به اداره استاندارد فرستاده شود. 
وی افزود: پس از ارسال نمونه به اداره مذکور با انجام آزمایشات لازم و طی اظهارنظر 
کارگروه فنی تشخیص ماهیت فرآورده های نفتی سازمان ملی استاندارد اعلام داشتند 

نمونه دارای۵۰ درصد مشابهت با گازوئیل است. 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم گفت:نهایتاً با دستور قضایی محموله 
جهت تخلیه به انبار شرکت نفت تحویل که پس از تخلیه مقدار آن را۳۰ هزار لیتر گازوئیل 

اعلام کردند. 

فرماندار سرپل ذهاب :

2نفر از سارقان طلافروشی سرپل ذهاب 
دستگیر شدند 

فرماندار سرپل ذهاب از دستگیری دو نفر از سارقان طلا فروشی این شهرستان توسط 
سربازان گمنام امام زمان )عج( خبر داد و گفت: یک سارق دیگر همچنان تحت تعقیب 

است. 
جهانبخش حیدری افزود: این ۲ سارق کمتر از یک هفته از سرقت انجام شده دستگیر 
شدند که جای تقدیر دارد.وی اظهار داشت: از سارقان دستگیر شده مقداری از طلاهای 
مسروقه نیز کشف و ضبط شده است. پنجشنبه هفته گذشته سه مردم مسلح و نقاب دار 
با حمله به یک باب طلافروشی در سرپل ذهاب پس از مجروح کردن صاحب طلافروشی 
تمامی طلاهای موجود را به سرقت می بردند که در حین فرار با یکی از نیروهای اطلاعاتی 
نیروی انتظامی درگیر می شوند که این مامور انتظامی در اثر اصابت گلوله سارقان در دم 
شهید می شود. سرپل ذهاب در غرب کرمانشاه با بیش از ۹۰ هزار تن جمعیت با عراق ۴۸ 

کیلومتر مرز مشترک دارد.

محموله دو میلیاردی سیگار قاچاق 
در بندر لنگه کشف شد 

فرمانده انتظامی شهرستان " بندر لنگه" از کشف محموله سیگار قاچاق به ارزش دو 
میلیارد ریال خبر داد. 

سرهنگ محمود حافظی  در مصاحبه با خبرنگار پایگاه خبری پلیس ، گفت:در پی کسب 
خبری مبنی بر دپوی مقادیر زیادی سیگار خارجی قاچاق در حوالی روستای "اسلام آباد"، 

موضوع در دستور کار ماموران انتظامی قرار گرفت. 
 وی افزود: در این راستا پس از اعزام ماموران و بررسی محل  ، تعداد دو میلیون و ۲۴۵ 
هزار نخ سیگار خارجی قاچاق کشف شد.این مسئول انتظامی استان در ادامه اذعان داشت 
: ارزش سیگارهای قاچاق کشف شده حدود دو میلیارد ریال می باشد.فرمانده انتظامی 
شهرستان بندر لنگه با اشاره به اثرات سوء قاچاق بر اقتصاد کشور، یادآور شد: شهروندان 
در صورت اطلاع از هرگونه فعالیت های قاچاقچیان، مراتب را هر چه سریعتر به پلیس 

۱۱۰ اطلاع دهند.

 فرمانده انتظامی  غرب استان تهران گفت: با اجرای طرح 
امنیت انتظامی و اجتماعی در غرب استان تهران طی ۴۸ 
ساعت گذشته، ۱۷۹ سارق دستگیر، ۲۲ باند سرقت منهدم 

و ۲۸۳ فقره سرقت کشف شد. 
سردار محسن خانچرلی با بیان این که مطالبات مردمی 
و انتظار مسئولان در خصوص امنیت اجتماعی به صورت 
پررنگ تر از سوی پلیس استان پیگیری می شود، گفت: با 
اجرای طرح امنیت انتظامی و اجتماعی و همچنین در بحث 
مبارزه با سرقت، طی ۲۴ ساعت گذشته با هماهنگی مقام 
قضائی در عملیاتی ویژه، ۲۰۴ سارق دستگیر و ۲۸۳ فقره 

انواع سرقت کشف شد.
وی با اشاره به متلاشی شدن ۱۷ باند سرقت در این 
عملیات توسط کارآگاهان پلیس، گفت: با در دسترس بودن 
سوابق موجود و پیگیری های صورت گرفته، محل اختفای 
این افراد شناسایی شد و تیم های عملیاتی پلیس غرب 
استان تهران در عملیات شب گذشته این افراد را دستگیر 

کردند.
فرمانده انتظامی ویژه غرب استان تهران، ادامه داد: در این 
عملیات ، ۱۵ نفر از اراذل و اوباش دستگیر شدند؛ که هر کدام 

دارای سوابق متعدد بودند.

سردار خانچرلی همچنین تصریح کرد:دستگیری 6۳ 
خرده فروش مواد مخدر از دیگر دستاورد این طرح بود که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۴6 درصد افزایش یافته 

است.
رئیس پلیس غرب استان تهران از افزایش ۲۵ درصدی 
دستگیری سارقان از ابتدای امسال نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته خبرداد و گفت: پلیس با هرگونه ناهنجاری با 
اقتدار برخورد می کند و اجازه جولان به هیچ مجرمی را 

نخواهد داد.
سردار خانچرلی با اشاره به این که اجرای طرح امنیت 
انتظامی و اجتماعی در غرب استان تهران به طور مستمر و 
جدی در حال پیگیری است، گفت: با هماهنگی های انجام 
شده با مقام قضائی، تمامی متهمان پس از تکمیل پرونده به 

دادسرا معرفی شدند تا به جرایم آنها رسیدگی شود.
فرمانده انتظامی ویژه غرب استان تهران، توجه به خواسته 
ها و مطالبات مردم و پیگیری جدی آنها را مورد تاکید قرار 
داد و گفت: شأن پلیس، خدمتگزاری به مردم است، پس باید 

به دقت به مشکلات آنان رسیدگی شود.
فرمانده انتظامی ویژه غرب استان تهران در پایان با ارزیابی 
مثبت از بازخورد طرح های ارتقاء امنیت اجتماعی تاکید 

کرد: ایجاد جو روانی امنیت و آرامش در جامعه در گرو تلاش 
مضاعف دستگاه قضائی و انتظامی است که در این میان 
نیروی انتظامی همواره پیشگام تامین امنیت در سطح جامعه 
است و با هنجارشکنان در همه زمینه ها برخورد قانونی دارد 
که نتیجه آن را می توان در افزایش سطح رضایت شهروندان 

مشاهده کرد. 

 بامداد دیروز بر اثر برخورد یکدستگاه خودرو سواری فاو با گاردریل اتوبان بابایی سه نفر از 
سرنشینان خودرو کشته و یک نفر دیگر هم به شدت مجروح و روانه بیمارستان شد. 

  سرهنگ مراد مرادی  معاون آموزش و فرهنگ ترافیک پلیس راهور پایتخت در گفت 
و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس در تشریح این خبر، اظهارداشت: ساعت ۲ و ۳۰ دقیقه 
بامداد امروز ) ۲۵مرداد ماه( در پی اعلام مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ تهران بزرگ مبنی 
بر وقوع یک فقره تصادف مرگبار در اتوبان بابایی نرسیده به اتوبان امام علی)ع(، ماموران 
گشت ۱۱۰ کلانتری ۱۰۲پاسداران به همراه گشت بزرگراه های پلیس راهور تهران بزرگ 

به محل اعزام شدند. 
وی ادامه داد: در بررسی صحنه تصادف مشخص شد، یک دستگاه خودرو سواری فاو 
شاسی بلند مشکی رنگ هنگام تردد در مسیر غرب به شرق بزرگراه بابائی حدفاصل بزرگراه 
صیاد شیرازی و امام علی)ع( روبروی شهرک نور به رانندگی جوان ۳۰ ساله ای به نام 

"افشین" به همراه سه سرنشین دیگر  با گاردریل کنار اتوبان برخورد کرده اند. 
معاون آموزش و فرهنگ ترافیک پلیس راهور پایتخت خاطرنشان کرد: متاسفانه در این 
حادثه سه نفر جان خود را از دست داده و سرنشین دیگر خودرو  به علت شدت جراحات 

وارده به بیمارستان شهدای تجریش انتقال داده شده است. 
وی با اشاره به اینکه به محض وقوع تصادف ماموران امداد رسان نظیر آتش نشانی و 
اورژانس بلافاصله در محل حادثه حاضر شدند، گفت:  کارشناسان پلیس راهور پایتخت در 
حال بررسی موضوع هستند اما تحقیقات ابتدائی پلیس حاکی از بی احتیاطی راننده و عدم 

توانایی وی در کنترل وسیله نقلیه است. 
سرهنگ مرادی در پایان خاطرنشان کرد:با هماهنگی بازپرس ویژه قتل، اجساد متوفیان 
به پزشکی قانونی استان تهران منتقل و پرونده ای در این رابطه در کلانتری ۱۰۲ پاسداران 

تشکیل شده است. 

کشف  از  همدان  استان  عمومی  امنیت  پلیس  رئیس 
۹6دستگاه گوشی تلفن همراه قاچاق به ارزش دو میلیارد ریال 

خبر داد. 
سرهنگ احمد رحیمی با اشاره به شعار سال مبنی بر "اقتصاد 
مقاومتی، اقدام و عمل" و اهتمام ویژه پلیس امنیت عمومی در 
تحقق این شعار، گفت: در پی دریافت خبری مبنی بر اینکه 
متصدی یک واحد صنفی واقع در همدان در امر قاچاق گوشی 
تلفن همراه فعالیت دارد، موضوع به صورت ویژه در دستور کار 

عوامل بازرسی اداره نظارت بر اماکن عمومی قرار گرفت. 
فرد  شد  مشخص  اطلاعاتی  اقدامات  انجام  افزود:با  وی 
موردنظر تعداد زیادی گوشی تلفن همراه را به مغازه انتقال و 
قصد توزیع در بین صنوف دارد که بلافاصله عوامل اداره نظارت 

بر اماکن عمومی نسبت به بازدید از این مغازه اقدام کردند. 
رحیمی با بیان اینکه در بازدید عوامل اداره نظارت بر اماکن 

عمومی از مغازه مورد نظر، تعداد ۹6 دستگاه انواع گوشی 
خارجی تلفن همراه قاچاق کشف و واحد صنفی متخلف پلمب 
شد، تصریح کرد:در این راستا فرد مورد نظر دستگیر و به همراه 
اقلام مکشوفه جهت سیر مراحل قانونی تحویل اداره مبارزه با 

قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی همدان شد. 
سرهنگ رحیمی با اشاره به این که ارزش تقریبی کالاهای 
کشف شده دو میلیارد ریال برآورد شده است، بیان داشت: 
پلیس با تشدید اقدامات کنترلی و نظارتی خود بر واحدهای 
صنفی، درصدد کاهش ناهنجاری های اجتماعی و اخلاقی 

است. 
رئیس پلیس امنیت عمومی استان همدان ضمن قدردانی از 
همکاری خوب مردم با پلیس از شهروندان خواست در صورت 
مشاهده هرگونه تخلف در واحدهای صنفی مراتب را از طریق 

تلفن ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.

با کشف۲۸۳ فقره انواع سرقت انجام شد: 

انهدام ۱7 باند سرقت در غرب استان تهران

معاون آموزش و فرهنگ ترافیک پلیس راهور پایتخت :

تصادف مرگبار در بزرگراه بابائی، 3 کشته بر جای گذاشت 

رئیس پلیس امنیت عمومی استان همدان  خبرداد:

کشف محموله قاچاق دو میلیاردی در همدان 

شهردار قم گفت: اگر تغییری در طرح »پروژه شهید 
کاظمی« که مصوبه شورا و کمیسیون ماده پنج را دارد، 
شکل بگیرد طرح تا ۱۰ یا ۲۰ سال دیگر بلاتکلیف 

خواهد بود. 
در جلسه شامگاه یکشنبه شورای اسلامی شهر قم 
انتقادات اعضای شورا به طرحی که در کمیسیون ماده 
پنج برای پروژه شهید کاظمی مصوب شده، مطرح شد.

مطرح شدن طرحی که مصطفی سعادت طلب، رئیس 
کمیسیون امور زیربنایی آن را تهیه و هفت نفر از اعضای 
شورا آن را امضا کرده بودند موجب شد، پروژه شهید 
کاظمی به عنوان یکی از پروژه های چالش برانگیز شهر 
قم دوباره از سوی اعضای شورای شهر قم مورد نقد قرار 

بگیرد.
»شهید کاظمی« یکی از پروژه های سرمایه گذاری در 
شهر قم است که زمانی قرار بود تبدیل به یک پارکینگ 
برای خیابان صفائیه شود اما طرح امروزش بیشتر یک 

برج تجاری است تا پارکینگ.
در طرحی که از سوی هفت نفر از اعضای شورای شهر 
قم مطرح شده بود، شهرداری موظف می شد با ابزارهایی 

که در دست دارد، تراکم این پروژه را کاهش دهد.
به هم  ایجاد  ترافیک هسته مرکزی، عدم  کاهش 
ریختگی سیما و منظر در خیابان صفائیه و عدم به هم 
ریختگی خط آسمان در محدوده نزدیک به حرم مطهر 
از اهداف این طرح بود. این طرح تصریح کرده بود که 
تراکم در این پروژه حداقل به میزان سه طبقه کاهش 
یابد تا موجب ایجاد رضایت مندی عمومی و ارتقای 

کیفیت محیطی شود.
آنطور که سعادت طلب می گوید نماینده شهرداری قم 
در جلسه کمیسیون امور زیربنایی به منظور بررسی این 
طرح شرکت کرد و صحبت های او موجب شد اعضای 

کمیسیون با این طرح مخالفت کنند.
شورای چهارم در این تصمیم دخیل است

وی با اشاره به نظر شخصی اش درباره این طرح گفت: 
همه می دانیم که این تراکم زیاد است. بنده کاملًا به 
مسائل مالی شهرداری واقف هستم اما به عنوان اعضای 
شورا داریم تصمیم می گیریم که تصمیم ما بار اقتصادی 

حقوقی و شرعی دارد و باید دقت کنیم.
این عضو شورای شهر قم افزود: هیچ کدام از ما که 
اینجا نشستیم هیچ سود شخصی در این طرح نداریم. 

باید تصمیمی بین بد و بدتر بگیریم.
وی اظهار کرد: شورای چهارم اگر این طرح را رد کند 
دخیل شده در این موضوع و بعدها نمی تواند زیر بار 

مسئولیت شانه خالی کند.
سعادت طلب با اشاره به اینکه کاهش تراکم در این 
پروژه راهکار اجرایی دارد گفت: یک بار شورای چهارم 

باید با این موضوع برخورد کند و آن را تصویب را رد کند.
بلاتکلیفی در خیابان صفائیه

حسن بختیاری، یکی از امضا کنندگان طرح که در 
جلسه کمیسیون حضور نداشت خطاب به شهردار قم 
گفت: بلاتکلیفی که این پروژه در مرکز شهر ایجاد کرده 
شرایط خوبی نیست و مدتی است که هیچ فعالیتی دیده 

نمی شود.
نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه 
قبلًا این پروژه حداقل فضایی برای استفاده شهروندان به 
عنوان پارکینگ بود، اظهار کرد: توقف این پروژه محل 
سئوال برای مردم است و دوستان شهرداری باید برنامه 

زمان بندی درباره این طرح به شورا ارائه دهند.
 وحید شایسته نیک، عضو کمیسیون امور زیربنایی 
شورای اسلامی شهر قم هم با تأکید بر اینکه این پروژه 
تراکم بالایی دارد و معضلات بسیاری برای شهر در 
آینده به وجود خواهد آورد، گفت: پیش از اینکه طرح 
در کمیسیون ماده پنج تصویب شود به دنبال کاهش 
تراکم آن بودیم اما متأسفانه طرح در کمیسیون ماده 

پنج تصویب شد والان برای ما بحث های حقوقی دارد.
وی با اشاره به تلاش برخی اعضای شورا برای کاهش 
تراکم این طرح افزود: به نظر می رسد باید این رویکرد را 
کنار بگذاریم و به دنبال ایجاد ظرفیت اطراف این پروژه 
باشیم. یک بحث ظرفیت سازی معبر و یک بحث ظرفیت 
سازی تقاطع ها است که با تعریف پروژه هایی اطراف شهر 

باید آن ها را پیگیری کنیم.
تناقض در تصمیم گیری ها

محسن عابدینی، کسی که قرارداد این پروژه در زمان 

سکانداری وی بر شهرداری امضا شده بود هم وضعیت 
پروژه شهید کاظمی را نوعی تناقض در تصمیم گیری 
مدیریت شهری دانست و گفت: یک جا در بلوار غدیر یا 
شهید رجایی تراکم را ویلایی می دهیم و در عوض در 
مرکز شهر با این همه ترافیک یک ساختمان ۱۰ طبقه 

می سازیم که این ها تناقض است.
نعمت الله عواطف رستمی، سخنگوی شورای شهر 
قم با بیان اینکه هدف ما از این پروژه ایجاد رفاه برای 
مردم بوده و قرار بوده به پارکینگ تبدیل شود، گفت: 
در حال حاضر به این نتیجه رسیدیم که ممکن است نه 
تنها کیفیت زندگی را ارتقا ندهد بلکه آن را کاهش دهد.

وی با اشاره به مشکلاتی که این طرح برای منظر 
حرم ایجاد می کند، افزود: نبود آینده پژوهی در مدیریت 
شهرها موجب می شود به تبعاتی که در دراز مدت از 

پروژه های عمرانی ایجاد می شود، فکر نکنیم.
سخنگوی شورای شهر قم با اشاره به اینکه باید دید 
ضرر و زیان اجرای این پروژه بیشتر است یا تغییر تصمیم 
درباره آن اظهار داشت: در صورت تغییر رویه درباره این 
پروژه درست است که ضرر مالی می دهیم اما آینده شهر 

و آسایش مردم تضمین می شود که بسیار مهم تر است.
وی با تأکید بر اینکه شهرداری باید مطالعه دقیقی در 
معایب و محاسن این پروژه انجام دهد، افزود: نباید کاری 

کنیم که نسل های آینده ما را نفرین کنند.
محمود مسگری، رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت 
اما با توجه به مشکلات حقوقی تغییر تصمیم درباره 
این پروژه، از رد شدن طرح در کمیسیون امور زیربنایی 

استقبال کرد.

تلاش شهرداری برای کاهش تراکم
حجت الاسلام سید محمد آتش زر، رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه اما نظر دیگری داشت و گفت: اینکه 
کمیسیون این طرح را رد کرده به منظور مخالفت با 

اصلاح طرح نیست.
وی ادامه داد: نظر ما این است که شهرداری باید 
بررسی کند تا اگر بتواند تراکم کاهش دهد و با صدمه 

کمتری کار را انجام دهد.
این عضو شورای شهر به مخالفت نماینده شهرداری با 
این طرح اشاره کرد و گفت: نظر ما این بود که شهرداری 
باید این موضوع را بازنگری کرده و برای مجوز گرفتن 

به شورا بیاید.
باید حجم  که  معتقد هستیم  ما  همه  افزود:  وی 
بارگذاری کمتر شود اما به این دلیل که بار حقوقی و بار 

مالی دارد باید در شهرداری پیگیری شود.
کاظمی  شهید  پروژه  اجرای  زیرساخت های 

وجود ندارد
عباس ذاکریان، رئیس کمیسیون خدمات شهری 
و امور زائرین هم به مشکلات ترافیکی ساخت پروژه 
شهید کاظمی اشاره کرد و اظهار داشت: ما یک مرکز 
بسیار قوی جاذب سفر در مرکز شهر داریم به نام حرم 
مطهر که عمده سفرها را جذب می کند و تا شعاع 
منطقی از این مرکز نباید هیچ مرکز جاذب سفری 

قرار دهیم
وی با اشاره به تراکم بسیار بالای پروژه شهید کاظمی 
گفت: زیرساخت های متناسب با این بارگذاری تراکم 
در محل این پروژه وجودندارد و قطعاً معضل شهری 

می شود.
وی افزود: تغییر طرح پروژه کار کارشناسی سنگین 
حقوقی و اقتصادی می برد اما می ارزد که این کار را انجام 
دهیم و بخشی از تراکم را به جای دیگری منتقل کنیم. 
حتی می توانیم این سه طبقه تراکم را در بلوار پیامبر 

اعظم جایگزین به سرمایه گذار بدهیم.
شهردار قم در ادامه این صحبت ها با اشاره به اینکه 
این پروژه از سال ۸۳ در شهر قم آغاز شده گفت: یکی 
از دلایلی که این پروژه هنوز به نتیجه نرسیده به خاطر 

همین تردیدها در بحث اجرا است.
موافق طرح شهید کاظمی نیستم

سید مرتضی سقائیان نژاد افزود: اگر تغییری در طرح 
پروژه شهید کاظمی که مصوبه شورا و کمیسیون ماده 
پنج را دارد، شکل بگیرد طرح تا ۱۰ یا ۲۰ سال دیگر 

بلاتکلیف خواهد بود.
وی با اشاره به اینکه طرحی که بار مالی برای شهردرای 
داشته باشد غیر قانونی است و باید به صورت لایحه به 
شورا بیاید اظهار داشت: شهرداری هم به دلیل مباحث 
حقوقی و به دلیل اینکه کمیسیون ماده پنج تصویب 

کرده لایحه را نمی آورد.
شهردار قم گفت: این ها غیر از این است که من موافق 
باشم یا مخالف. شاید اگر من امروز می خواستم تصمیم 
بگیرم موافقت نمی کردم اما این طفل ناقص الخلقه ای 

است که روی دست شهر مانده است.
وی با بیان اینکه معتقدم نباید در مرکز شهر چنین 
تراکمی گذاشته شود، اضافه کرد: اتفاقاتی که در این 
طرح افتاده فقط به امروز مربوط نیست و گذشته را هم 

باید دید.
سقائیان نژاد با بیان اینکه شورای شهر و شهرداری ۱۲ 
سال گذشته کجا بودند؟ افزود: ما نفع و ضرری نداریم 
در این موضوع بلکه جنازه ای روی دست شهر مانده که 

باید جمع شود.
محمد رضا ملکی، دیگر عضو شورای اسلامی شهر قم 
اما هزینه مالی امروز را بهتر از تضرر آیندگان دانست و 
گفت: وقتی این پروژه ساخته شود باید ده ها یا صدها برابر 

خرج کنیم تا مشکلات آن کاهش یابد.
وی با بیان اینکه یک منوریل دیگر نسازیم خاطرنشان 
کرد: وقتی سازه ای احداث شود دیگر هیچ راه برگشتی 
وجود ندارد و تا سال ها مردم درگیر مشکلات یک پروژه 

خواهند بود.
این پروژه  ابتدای سال ۹۴ درباره  از  ادامه داد:  وی 
اتفاقی صورت نگرفته و به نظر می رسد همین الان هم 

این قرارداد مشکل حقوقی داشته و نیاز به متمم دارد.
در نهایت مصوب شد این طرح برای بررسی بیشتر 

یک هفته به کمیسیون زیربنایی برگردد.

ازهار راموز

عادت دادن کودک به حجاب بسیارمهم است ما نمی 
توانیم حجاب را به صورت فشرده اعمال کنیم ملایمت و 

لطافت و عادت دادن او بسیار اهمیت دارد.
یکی از راه های تشویق و ترغیب دختران به حجاب، 
تقویت ایمان در آن هاست. زنان باید دارای باوری استوار 
و ایمانی عمیق در خود ایجاد کنند. زنی که دل به حق 
داده و اندیشه به خدا سپرده و فرجام زندگی دنیویش 
و  است، چطور حاضر می شود، خودآرائی  پذیرفته  را 
خودنمایی کرده و خویش را در معرض دیده های گناه 
آلوده قرار دهد و زمینه های فساد دیگران را به وجود آورده 

و فساد آفرین باشد.
حضرت علی )ع( می فرایند: »شخصیت انسان در گرو 
باورهای اوست.« و همچنین می فرمایند: »ایمان انسان 

درعمل او جلوه گر است.«

بنابراین زن، هر چه با ایمان تر باشد، سعی می کند 
خود را بیشتر بپوشاند و پوششی را که کامل تر است 

انتخاب نماید. 
دادن آگاهی های فرهنگی و اجتماعی؛ 

تلاش برای آگاهی در مورد زندگی و ضرورت های آن، 
بیان مفاسد و بی بند و باری ها و عواقب بد آن ها. عوارض 
بی عفتی و بی حجابی یا بد حجابی در جامعه. )باید زنان و 
دختران، همچنین مردان آگاهی یابند که ترویج بی عفتی 
و بی حجابی در جامعه از توطئه ها و دسیسه های اجانب 

و استعمارگران است(
 شناساندن الگوهای والا؛ 

الگوها در ساختار روحی و رفتاری نقش مهمی دارند. 
امروز یکی از تأسف های جدی این است که دختر و زن 
مسلمان آن گونه که بایسته و شایسته است با چهره های 
بلند تاریخ اسلام آشنا نیست. زندگانی حضرت زهرا )س( 
و فرزند برومندش پیام آور عاشورا، حضرت زینب )س( 

و دیگر چهره های والای تاریخ گذشته و معاصر باید برای 
زن مؤمن نشان داده شود تا بنگرد که چگونه با حفظ 
هویت، شخصیت، وقار و متانت می تواند در جامعه حضور 
پیدا کند و ایفای نقش نماید.  عادت دادن کودک به 
حجاب بسیارمهم است ما نمی توانیم حجاب را به صورت 
فشرده اعمال کنیم ملایمت و لطافت و عادت دادن او 

بسیار اهمیت دارد.
  ۱- در این سنین کودکان در برابر حوادث و رفتار 
دیگران تاثیر پذیرترند، حجاب شرعی مادر، خاله، عمه 
و خانم های نزدیک به کودک و دوستانی که با آن ها 
روابط نزدیک داریم می تواند زمینه را برای محجبه بودن 
دختران فراهم کند. یکی دیگر ازعوامل مخرب در این 
جا استفاده خانواده از شبکه های ماهواره ای است که 
به صورت مستقیم بر روح معنوی کودک اثرگذار است 

و یقینا بر روند مطلوب دینی خانواده موثر خواهد بود.
  ۲- بیان محاسن و فواید حجاب و مستور بودن زیبایی 

ها، رضایت خدا، سلامت فرد و اثرات زیان بار بدحجابی 
می تواند ما را در حصول نتیجه یاری کند.

 ۳- استفاده از آیات معرفی زنان صالح و برتر اسلام و 
بیان زندگانی ایشان به عنوان الگو

  ۴- همزمان با تکلیف دختران، بلوغ جسمانی هم 
اتفاق می افتد. این امر او را درگیر ظاهرش خواهد کرد. 
براین اساس او بیشتر از گذشته به فکر نمایاندن زیبایی ها 
و پوشاندن بدشکلی های موقتی اش خواهد افتاد. والدین 
آگاه باید با تهیه لباس های زیبا و شاد و متفاوت با رنگ 
های متنوع و استفاده ازخلاقیت، میل به آراسته بودن 
او را درک کنند به طوری که موجبات محدودیت او را 
فراهم نکنند و آزادی و شور و شوق کودکی او را مد 
نظر قرار دهند. مثلا از انواع چادرهای رنگی آذین شده 
با تور و روبان یا مانتو های زیبا با دکمه های رنگارنگ 
استفاده کنند تا دختر بداند، حجاب زیبایی های او را 

کم نکرده است.

می توانید برای انتخاب رنگ لباس و یا چادر، از او نظر 
خواهی کنید. دختر بچه ها لباس های چین دار و دنباله 
دار را بسیار دوست دارند. سعی کنید در حجاب و پوشش 
آنچه را که او دوست دارد انجام دهید و تنها شرط شما، 
پوشش اسلامی باشد. سلیقه خود را به هیچ عنوان بر 

فرزندتان تحمیل نکنید.
 ۵- یکی از روش های تشویق، دادن پاداش است 
به طوری که روانشناسان بر این باورند که تقویت های 
بیرونی مانند جایزه موجب ایجاد تقویت های درونی مانند 
میل به داشتن حجاب خواهد شد. بر این اساس برای 
رعایت حجاب فرزندتان هدیه های هر چند کوچک اما 

مستمر تهیه کنید.
مراسمی  کودکتان  تکلیف  روزجشن  سال،  هر   -6
کوچک به پا کنید چون آن روز تولدی دیگر است و 
به او یادآوری کنید درطول سالی که گذشت در چه 
زمینه هایی قوت یا ضعف داشته و قرار است چگونه باشد.

در جلسه شورای شهر قم مطرح شد؛

سرانجام منوریل در انتظار »پروژه شهیدکاظمی«

راه های تشویق و ترغیب دختران به حجاب






